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مرکز توســعه مکانیزاســیون و صنایع کشاورزی 
وزارت جهــاد کشــاورزی اعلام کــرد، هیچ گونه  
محدودیتی تحت عنوان زمان ۱۵ روزه برای ارائه 
تســهیلات خرید تراکتور به بهره بــرداران بخش 

کشاورزی مصوب نشده است.
مرکز توســعه مکانیزاســیون و صنایع کشاورزی 
پیرو درج خبر مربوط به مهلت ۱۵ روزه برای ارائه 
تسهیلات به کشــاورزان برای خرید تراکتور، در 
اطلاعیه ای اعلام کرد؛ هیچ گونه محدودیت زمانی 
در ارائه تســهیلات خرید تراکتور به کشــاورزان 
مصوب نشــده اســت و ارائــه تســهیلات بدون 

محدودیت زمانی انجام می شود.
در ایــن اطلاعیــه آمــده اســت؛ بــا عنایت به 
درخواســت ها و اعتراضات مکرر کشــاورزان و 
فعالان بخش کشــاورزی مبنی بر عــدم امکان 
دریافت تسهیلات بانکی برای خرید تراکتور ناشی 
از عدم به روز رســانی قیمت محصولات شــرکت 
تراکتورسازی ایران در ســامانه ۱۲۴؛ به دستور 
و تأکید شــخص وزیر جهاد کشــاورزی، جلسه 
رفع مشــکل قیمت گذاری تراکتورهــای تولید 
شرکت تراکتورســازی ایران با ریاست قائم مقام 
وزارت جهاد کشــاورزی و حضور معاون سازمان 
حمایــت از مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان، 
مدیرکل دفتر ماشــین های کشاورزی، راه سازی 
و معادن وزارت صنعــت، معدن و تجارت، معاون 
اعتباری بانک کشــاورزی، مدیرعامل شــرکت 
تراکتورسازی و رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون 
و صنایع کشاورزی در مورخ ۱۴۰۲/۸/۲۱ برگزار 

و مقرر شد .
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ارائه تسهیلات خرید 
تراکتور به کشاورزان بدون 
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وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: شــرکت چای دبش بابت ارزی که برای 
واردات دریافــت کرده بود پولش را پرداخته و اموال مردم جایی نرفته اســت. 
به گزارش ایســنا، سید احسان خاندوزی در نشســتی با حضور اعضای جبهه 
ایران اســلامی درباره موضوع فســاد چای دبش اظهار کرد: حتماً فساد اتفاق 
افتاده است و کسی دنبال لاپوشانی این مسأله نیست. به محض اطلاع از وقوع 
فساد در بخش مربوطه واکنش و برخورد صورت گرفته و پرونده به قوه قضائیه 
ارجاع شده است و ان شاءالله قوه قضائیه رأی محکم و قطعی صادر خواهد کرد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: مهم برای مردم این است که کسی 
نمی گوید آقای فلانی خط قرمز ماست، با او برخورد نکنید. جامعه بداند دولت و 
مجلس این بار بنا نیست خاکروبه ها را زیر فرش ها پنهان کنند، قرار نیست جلوی 
فسادها را سرپوش بگذارند و بنا نیست عده ای در حاشیه امن قرار داشته باشند.

خاندوزی با بیان اینکه برای مردم مهم اســت که آیا این فســادها در آینده 
ادامه خواهد داشت، افزود: شرکت چای دبش بابت ارزی که برای واردات چای 
دریافت کرده بود، پولش را پرداخته و اموال مردم جایی نرفته اســت. به بانک 
مرکزی پول داده، ارز دریافت کرده و قرار بوده با آن کالا و تجهیزات وارد کند 
که نصف آن را وارد کرده و نصف دیگر را وارد نکرده است. پولی از کشور خارج 
نکرده، ساختمان ها و ماشین آلات مربوط به آن نیز در اختیار قوه قضائیه است، 
اما برای جلوگیری از همین حد از تخلف هم که رخ داده از فروردین ماه امسال 
با ایجاد سامانه ای قرار شده است هر شرکتی می خواهد تخصیص ارز بگیرد در 
سامانه ثبت تا معلوم شود سال گذشته و دو سال قبل چقدر دریافت کرده است.

وی اظهار کرد: اگر مردم از موضوع کاهش قدرت خرید و کوچک شدن سفره 
خود نســبت به ۵ تا ۱۰ سال قبل ناراضی هستند این مسأله ناشی از آن است 

که موضوع تولید و رشد اقتصادی مستمراً در سال های اخیر ضعیف و ضعیف تر 
شده است. وی خاطرنشان کرد: بهترین شرایط قدرت درآمدی خانوارها در سال 
۱۳۹۰ بوده اســت. بلافاصله بعــد از دور اول تحریم ها این قدرت رو به کاهش 
گذاشــت، میانه دهه ۹۰ که صادرات نفت افزایش پیدا کرد مجدداً درآمدها با 
رشد مواجه شد و  دوباره در سال ۱۳۹۷ با رشد منفی و تورم بالا مواجه شدیم 

که این موضوع در ســال های بعد ادامه پیدا کرد.
پرداخت تسهیلات به تولیدکنندگان افزایش می یابد

خاندوزی اظهار کرد: پیشــنهاد دادیم حتماً در بخش تسهیلات برای بخش 
تولیدی کشــور یک مســیر جداگانه باز کنیم؛ نه برای کسانی که قیمت زمین، 
ارز و طلا را بالا می برند. پرداخت تســهیلات به تولیدی ها حتماً تورم زا نیســت 
و این اتفاق اگر ابلاغ شــود بخش مهمی از نارضایتی های اســتانی، شرکت ها و 
تولیدکننــدگان کاهش می یابد. وی همچنین با اشــاره به موضوع قاچاق کالا 
و بحث ته لنجی گفت: تمام اســتان های حاشــیه خلیج فارس و دریای عمان با 
این موضوع درگیر هســتند. تغییراتی که در مدیریت این بخش ایجاد شــد به 
تأخیــر در موضوعاتی مثل کالاهایی که مردم می توانند با آن از کالای ته لنجی 

و ملوانی استفاده کنند، انجامید.
برخورد با بانک های متخلف ادامه دارد

خاندوزی با اشاره به انحلال بانک های ناتراز در دولت سیزدهم گفت: امسال 
دو مؤسســه مالی را منحل و تا پایان ســال یک مؤسسه دیگر را  تعیین تکلیف 
می کنیم. طی دو، سه سال این مسأله را بدون رودربایستی با بانک ها و مؤسسات 
مالــی متخلف ادامه می دهیم و جامعه نیز همین برخورد انقلابی را توقع دارد. 

این امر در ســال ۱۴۰۳هم برای برخی از مؤسسات بانکی اتفاق می افتد. 

رشد اقتصادی رشد اقتصادی 66 ماهه امسال بیش از سال گذشته ماهه امسال بیش از سال گذشته
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 کنــار هم قرار دادن دو گــزارش مرکز آمار و 
شاخص مدیران خرید )PMI( که در ایران با عنوان 
شــامخ منتشر می شود، نشان می دهد که کاهش 
نرخ بیکاری در فصل پاییز به معنای خروج نیروی 
کار از کشــور نبوده است و ظرفیت های بسیاری 
از بنگاه های اقتصادی خالی از نیروی کار اســت. 
همزمانی کاهــش نرخ بیکاری به کمترین میزان 
خود در ۱۹ ســال اخیر با افزایش نرخ مشارکت 
اقتصادی در ســه فصل ابتدایی سال ۱۴۰۲، دو 
گزاره ای هستند که نشان می دهد بازار کار کشور 
در نقطه مطلوب خود قرار گرفته اســت. محض 
نمونــه، آخرین گزارش مرکــز پژوهش های اتاق 
بازرگانی ایران از وضعیت شامخ در آذرماه امسال 
حکایت از آن دارد که در ماه های گذشته بسیاری 
از بنگاه ها و کارگاه های تولیدی- خدماتی با کمبود 
شــدید نیروی کار روبه رو شده اند. برپایه گزارش 
مرکز آمــار ایران، نرخ بیکاری در پاییز امســال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته با کاهش ۰.6 
درصدی به ۷.6 درصد رســیده و نرخ مشــارکت 
اقتصادی برای ســومین فصل متوالی با افزایش 
روبه رو شــده. به طوری که در پایان این فصل نرخ 
مشارکت اقتصادی با ۰.۵ درصد افزایش به ۴۱.۵ 
درصد رسیده است. کاهش نرخ بیکاری و افزایش 
نرخ مشــارکت اقتصادی اتفاقی است که در سه 
فصل ســال ۱۴۰۲ رخ داده و کاهش نرخ بیکاری 
در سه فصل ســال جاری هم راستا با افزایش نرخ 
مشارکت اقتصادی بوده اســت. این کاهش نرخ 
بیکاری نشان از رونق بازار کار دارد و به هیچ شکل 
نمی توان گفت ایــن کاهش نرخ بیکاری متأثر از 

خروج نیروی کار است. 
وی با بیان اینکه معدل نرخ بیکاری در دولت 
ســیزدهم تا الان ۸.۷6 درصد است، گفت: معدل 
نرخ بیکاری کشــور که از ۸۴ آغاز شــده و قبل 
ازشروع دولت سیزدهم ۱۱.۳۹ درصد بود اکنون 
در کانال ۸ درصد قرار دارد. اینها نشــان می دهد 
که بازار کار در دولت سیزدهم رونق گرفته است. 
از بهار تا پاییــز ۱۴۰۲، نرخ بیکاری در هر فصل 
نسبت به فصل قبل کاهش و نرخ مشارکت در هر 
فصل نسبت به فصل قبل افزایش یافته است. لذا 
می توان گفت در سال جاری بازار کار رو به بهبود 

رفته و حال آن بهتر است.

کاهش۱.۳ درصدی نرخ بیکاری
معمــولاً کاهش نــرخ بیــکاری درصورتی که 
همزمان با افت نرخ مشــارکت باشــد، به معنای 
رکود در اقتصاد و وضعیت نامناسب محیط کسب 
و کار اســت و به تبع آن افراد بیکار تمایلی برای 
یافتن کار نخواهند داشت. اینها همه نشانه هایی از 
وجود وضعیت ناپایدار در اقتصاد خواهد بود و یکی 
از عوامل تأثیر گذار خروج نیروی کار از بخش های 

اقتصادی کشور است.
ایــن در حالی اســت که اگر نرخ مشــارکت 
اقتصادی که از نســبت جمعیت فعال )شــاغل و 
بیکار( از جمعیت در سن کار به وجود می آید، با 
افزایش مواجه شــود و همزمان با آن نرخ بیکاری 
نیز کاهش پیدا کند، اقتصاد کشور سیگنال مثبت 
می دهد و شاهد کاهش بیکاری واقعی خواهد شد. 
موضوعی که در فصل پاییز امسال رخ داده است. 
نگاهی به داده های مرکز آمار، گویای این موضوع 
اســت که در پاییز امســال تعداد افراد مشارکت 
کننده در بازار کار کشــور پس از یک دوره رکود 
در اواســط دهه ۸۰ و نوسان مداوم در دهه ۹۰، 
با افزایش مواجه شــده و در پاییز ســال جاری به 
۲6 میلیون و ۸۱۹ هزار نفر رســیده است. علاوه 
بر افزایش تعداد مشــارکت کنندگان، تعداد افراد 
بیکار نیز به ۲ میلیون نفر رســیده است. بنابراین 
آمارها نشان می دهد در این مدت نرخ بیکاری از 
۸.۹ درصد در پاییز سال ۱۴۰۰ با ۱.۳ درصد افت 
به ۷.6 درصد در پاییز ســال جاری کاهش یافته 
اســت. در این میان در پاییز امسال، ۹۲.۴ درصد 

از جمعیت فعال کشور مشغول به کار بوده اند.
روایت شامخ از وضعیت مطلوب اشتغال

همه این آمارها نشان می دهد که بازار اشتغال 
کشــور در فصل پاییز در بازه مطلوب زمانی خود 
قرار داشــته اســت. در ماه های اخیر، بنا به گفته 
مســئولان وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، 
در برخی اســتان های کشور واحدهای تولیدی با 
کمبود نیروی کار مواجه شده اند که نشان دهنده 
رونق گرفتن اقتصاد در این مناطق است. همانطور 
که در نوشتار ارائه شده توضیح داده شده، کمبود 
نیروی کار به معنای کاهش جمعیت فعال نبوده 
اســت. چرا که براســاس آخرین گــزارش مرکز 
پژوهش های اتاق بازرگانی ایران از وضعیت شاخص 

شامخ در آذرماه ۱۴۰۲ در ماه های اخیر بسیاری از 
شرکت ها با کمبود شدید نیروی کار مواجه شده اند. 
گزارش مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران از 
شــاخص مدیران خرید که به شامخ معروف است 
نشــان می دهد که میزان استخدام و به کارگیری 
نیروی انســانی در سه ماه پاییز امسال نسبت به 
ســایر شاخص ها بالا بوده اســت. در مهرماه این 
میزان ۴۹.۵6 درصد بوده که در آبان ماه با افزایش 
مواجه شده و به ۵۲.۳۹ درصد رسیده است. میزان 
استخدام و به کارگیری نیروی انسانی در سومین 
ماه پاییز امسال اگر چه میزان پایین تر از ماه قبل 
بوده اما همچنان بالای ۵۰ درصد بوده و این رقم 
به ۵۰.6۵ درصد رسیده است. آخرین نظرسنجی 
گردآوری شده نشان می دهد که شاخص مدیران 
خرید یا همان شــامخ، وضعیت کســب و کار و 
اشــتغال در موقعیت مطلوبی قرار گرفته اســت. 
نماگر شامخ بر مبنای ۵۰ واحد است. به عبارتی 
هرگاه کمتر از این رقم باشــد به معنای تضعیف 
موقعیت بوده و هر وقت بالاتر از آن باشد به معنی 
مطلوبیت اســت. حالا اگر دو گزارش مرکز آمار و 
شامخ کنار هم قرار داده شود، بیانگر این موضوع 
است که نرخ بیکاری واقعی بوده است و این نرخ به 
کمترین میزان خود در ۱۹ سال اخیر رسیده است.

کاهش نــرخ بیکاری متأثــر از خروج نیروی 
کار نیست

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
زمانــی می توان رونق بــازار کار را تأیید کرد که 
نرخ بیکاری کاهشــی و نرخ مشــارکت اقتصادی 
افزایشی باشــد. اگر کاهش نرخ بیکاری متأثر از 
کاهش مشــارکت اقتصادی باشد نمی توان آن را 

خیلی قابل توجه دانست.
محمود کریمی بیرانوند بیان کرد: کاهش نرخ 
بیکاری و افزایش نرخ مشارکت اقتصادی اتفاقی 
است که در سه فصل سال ۱۴۰۲ رخ داده و کاهش 
نرخ بیکاری در ســه فصل سال جاری هم راستا با 
افزایش نرخ مشــارکت اقتصادی بوده است. این 
کاهش نرخ بیکاری نشــان از رونق بازار کار دارد 
و به هیچ شــکل نمی توان گفــت این کاهش نرخ 
بیکاری متأثر از خروج نیروی کار است.وی با بیان 
اینکه خالص اشتغال ایجادی در کل سال ۱۴۰۱ 

نیز مثبت بوده است.

بنگاه های اقتصادی در جست و جوی نیروی کار

فصل بهار ۱402 
تعداد 72۸ هزار 
نفر خالص اشتغال 
ایجادی داشتیم که 
در تابستان به ۹07 
هزار نفر رسید. 
آخرین آمار مربوط 
به فصل پاییز، 
حکایت از 70۶ هزار 
اشتغال ایجادی 
دارد.

   مجرمانی که آسان گیر نمی افتند
نمی توان تأثیر استفاده از اینترنت و وسایل الکترونیکی از جمله 
رایانه و موبایل را بر زندگی افــراد نادیده گرفت، اما در کنار این 
کاربردها، با پیشرفت تکنولوژی و گسترش فضای مجازی، شکل 
و ابزار ارتکاب جرم نیز تغییر کرده و در سال های اخیر سیستم 
قضایی با شکل های دیگری از جرایم روبه رو شده است؛ جرایم 
رایانه ای یکی از انواع جرایم جدید است که بنا به گفته متولیان 
امور قضایی افزایش پیدا کرده اســت. در این میان سؤال هایی 
مطرح است ازجمله اینکه اصلًا جرایم رایانه ای چیست، چطور 
می توان از آن در امان ماند و در صورت مواجه شــدن با آن چه 
باید کرد؟ دکتر عصمت الله جابری، کارشــناس جرایم رایانه ای 
در گفت و گو با »ایران« به این ســؤال ها پاسخ داده است که در 

ادامه می خوانید.
جرایم مالی اولین جرایم رایانه ای

دکتر عصمت الله جابری، کارشناس جرایم رایانه ای،  گفت: عمده 
جرایمی که امروز در بســتر اینترنت انجام می شود و جمعیت 
زیادی از مردم با آن دست به گریبان هستند جرایم مالی است. 
امروزه بحث عضویت در شرکت های هرمی در بستر اینترنت یکی 
از هسته های اولیه جرایم مالی رایانه ای است؛ هرچند با پیشرفتی 
که مجرمان به واســطه دسترســی به رمز ارزها دارند کشف و 
شناسایی این قبیل جرایم بسیار سخت شده است چون گاهی 
این مجرمان در بستر فعالیت های مشــروع اقتصادی هم وارد 
می شوند و مردم را فریب می دهند؛ البته عضویت در شرکت های 

هرمی جرم نیست اما عضو گیری برای آنها جرم است.
سودجویان فضای مجازی سلامت را هم نشانه گرفته اند

این کارشــناس جرایم رایانــه ای در ادامه با بیــان اینکه یکی 
دیگر از مصادیق جرایم رایانه ای به بحث سلامت مردم مربوط 
می شــود، افزود: »بحث فــروش دارو و مواردی کــه در حوزه 
سلامت و بهداشت جا می گیرد یکی از مباحث گسترده در امر 
کلاهبرداری های فضای مجازی است. سودجویان تحت عنوان 
ترک اعتیاد یا مشکلات دیگر، اقدام به فروش پکیج ها و داروهایی 
می کنند که آن داروها هیچ ارتباطی به مشــکل فرد ندارد. در 
زمینه فروش داروهای مکمل و لوازم آرایشــی و بهداشتی هم 

کلاهبرداری های زیادی انجام می شود.
 از این گذشــته موضوع دیگری که وجــود دارد و البته معمولاً 
تعداد مجرمان آن محدود تر است بحث فروش جزوه و دوره های 
تخصصی از ســوی کســانی اســت که فاقد تخصص هستند؛ 
سودجویان با کپی برداری از افراد یا صفحات افراد مطرح اقدام 

به فروش جزوات و تحقیقات این افراد به نام خود می کنند.«
خرید و فروش به قصد کلاهبرداری

این روزها خرید و فروش اجناس و کالاهــا در فضای اینترنتی 
رونق زیادی پیدا کرده اســت، اما به گفته دکتر جابری یکی از 
روش های ســودجویی در فضای مجازی، بحث خرید و فروش 
کالاست که بیشــتر درباره کالاهایی مثل طلا، موبایل و... نمود 

پیدا می کند.
دکتر جابری در این زمینه گفت: بــرای خرید و فروش با هدف 
کلاهبرداری در فضای مجازی، آگهی هایی تحت عنوان فروش 
خودرو ، لوازم خانگی و... در صفحات مجازی پخش می شود و از 
افراد می خواهند تا مبالغی را تحت عنوان بیعانه بپردازند. از طرف 
دیگر با یک فروشنده دارای حسن نیت صحبت می کنند و به او 
می گویند که کالا را می خواهیم و حساب فروشنده را به شخص 
مالباخته می دهند که پول را به این حساب بزند. بعد فروشنده از 
طریق تاکسی های اینترنتی جنس را به آدرسی که خریدار داده 
ارسال می کند اما درواقع در میان راه مسیر عوض شده و جنس 
در اختیار کلاهبردار قرار می گیرد و فروشــنده، بی خبر است و 
مالباخته به انتظار جنس خریداری شــده خود نشسته است. 
متأسفانه در بیشتر اوقات مردم به خاطر ناچیز بودن مبلغ بیعانه 
پیگیری و شکایت نمی کنند البته در صورت شکایت هم ممکن 

است کمتر به نتیجه برسند چون سرنخی از کلاهبردار ندارند.
فیشینگ، محبوب کلاهبرداران مجازی

 فیشــینگ یکــی از دقیق تریــن و محبوب تریــن روش های 
کلاهبرداران مجازی برای سرقت اطلاعات مختلف است که در 
آن سعی می کنند با استفاده از روش های جعلی، صفحه خود را 
به جای صفحات اینترنتی و دیگر منابع قابل  اعتماد جا بزنند تا 

اطلاعات موردنظرشان را به دست بیاورند.
این کارشناس جرایم رایانه ای با اشاره به اینکه موضوع دیگری 
که خیلی جامعه را درگیر کرده کلاهبرداری های کارت به کارت 
است، گفت: »حتماً شــما هم با تماس هایی مواجه شده اید که 
زنگ می زنند و به افراد می گویند که در رادیو یا تلویزیون یا یک 
جشنواره، به عنوان برنده انتخاب شده اید و می توانید یا به یک 
سفر بروید یا فلان قدر پول دریافت کنید. مردم معمولاً پول را 

انتخاب می کنند.
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محافظت از نیــروی کار به عنــوان یکــی از ارکان تولید، 
ارتقای بهره وری و فعالیــت مولد افراد شــاغل، نظارت بر 
حُســن اجرای قوانین و مقــررات حوزه ایمنی، گســترش 
قانون پذیــری شــرکای اجتماعی و کاهش آمــار حوادث 
کار، بخشــی از کارکرد »بازرســی حوزه ایمنی و بهداشت 

کارگاهی« محسوب می شوند.
انجام بازرســی مســتمر و دوره ای کارگاهی، زمینه کاهش 
حوادث شغلی، آسیب و فوت ناشی از آن را موجب می شود؛ 
این در شــرایطی است که کاهش حوادث شــغلی با رعایت 
مقررات ایمنی در سایه بازرســی کارگاهی، حفظ سلامت 
نیروی کار، رشد تولید، انتفاع کارفرما و کاهش هزینه های 
ناشــی از ارائه خدمات به آســیب دیدگان بیمه شده برای 
ســازمان هایی نظیــر تأمین اجتماعی را بــه دنبال خواهد 
داشت. به تازگی شناسایی بیش از 6۵ هزار کارگاه پرخطر 
و کاهش ۱۴ درصدی حوادث ناشی از کار در مقایسه حدود 
۹ ماهه ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بخشی از کارنامه وزارت 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در حوزه بازرســی کار و روند 
کاهشــی حوادث کار محسوب می شــود. مدیرکل بازرسی 
وزارت کار در این ارتباط از انجام ۱۴۰ هزار مورد بازرسی از 
کارگاه های پرخطر تا پایان ســال و تشکیل ۲۵ هزار کمیته 
حفاظت ایمنی و بهداشت کار در کشور در راستای صیانت 
از نیروی کار شــاغل در بیش از یک میلیــون و ۳۰۰ هزار 

کارگاه فعال خبر داده است.
پیش از ایــن برنامه ریزی و هدفگذاری در راســتای اعمال 
بازرسی های هوشمند از کارگاه های پرخطر، افزایش تعداد 
کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار تا سقف ۲۰ درصد 
و اعمال ماده ۱۰۵ در کارگاه هــای پرخطر و حادثه آفرین 
از برنامه های محوری اداره بازرســی کار وزارت کار عنوان 
شده بود. بر اســاس اعلام وزارت کار، ســالانه ۴۲۰ هزار 
بازرســی از کارگاه های سطح کشــور برای نظارت بر حفظ 
و صیانــت از نیروی کار انجام می شــود که بخشــی از این 
مجموعه بازرســی ها در ارتباط با شناسایی و رفع مشکلات 
و چالش های حــوزه کارگاه های پرخطر صــورت می گیرد. 
در این حوزه با فعالیت ۸۰۰ نفر بازرس، اقدامات بازرســی 
از کارگاه های مشــمول قانون کار در ســطح کشور انجام و 
حدود ۳6۰ هزار ابلاغیه رفع نواقص کارگاه ها در این راستا 

ارسال می شود.
ارتقای بهره وری ناشی از بازرسی کار

احمدرضا پرنده، مدیرکل بازرسی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی پیش از این در گفت وگو با آتیه آنلاین در ارتباط 
با تعامل این وزارتخانه با شــرکای اجتماعی در راســتای 
انجام بازرســی و کاهش حــوادث ناشــی از کار بیان کرد: 
ما در حوزه بازرســی کار وزارت تعاون در تعامل شــرکای 
اجتماعی، اجرای قانون، کاهش حوادث شغلی و روند نزولی 
فوت شدگان ناشــی از این حوادث را محقق کرده ایم. او با 
اشاره به اینکه در دو ســال اخیر چاره اندیشی برای کاهش 
حوادث ناشــی از کار و شناســایی کارگاه هــای پرخطر به 
صورت ویژه در دســتور کار وزارت کار قرار داشته، افزود: 
با توجه به کمبــود نیروی بازرســی کار، برنامه ریزی برای 
حضور بازرســان در مناطق با ریســک بالا و پرخطر به طور 
خاص مورد توجه اســت؛ در واقع هدفمند کردن بازرسی ها 
با توجه به ظرفیت ها، بخشی از سیاستگذاری ها در راستای 
کاهش آمــار حــوادث و فوتی هــای حــوزه کار در دولت 

سیزدهم به شمار می رود.
پرنده همچنیــن آموزش های ایمنی کار بــه کارفرمایان را 
عامل مؤثر دیگر در کاهش داده های آمــاری حوزه ایمنی 
کار دانســت و اضافه کرد: تأکیــد وزارت کار بــر تعامل با 
شرکای اجتماعی و ظرفیت بالای آنان برای کاهش حوادث 

کار است.
توســعه بازرســی کار با اســتفاده از ظرفیت کارفرمایان و 

کارگران
مدیــرکل بازرســی وزارت کار در ادامــه بــه برنامه این 
وزارتخانه برای افزایش تعداد بازرسان حوزه کار اشاره کرد 
و توضیح داد: ما در وزارت کار برای افزایش کارآمدی حوزه 
ایمنی و بهداشت با استفاده از ابزار بازرسی، افزایش تعداد 

بازرسان کار را دنبال می کنیم.
او افزود: در این راســتا مــاده ۹۳ قانــون کار، کمیته های 
حفاظت بهداشــت کار را پیش بینی کرده که در این زمینه 
اکنون ۲۳ هزار کمیته در ســطح کشــور مشــغول به کار 
هســتند. برنامه وزارت کار در حوزه عملکردی کمیته های 
حفاظت بهداشت کار، افزایش آنها به ۱۰۰ هزار مورد است.

در برنامه هفتم توسعه، افزایش ترانزیت به ۵۰ 
میلیون تن در نظر گرفته شــده است. پیش بینی 
این است که تا آخر امسال میزان ترانزیت حداکثر 

به ۱۳ میلیون تن برسد.
بر این اســاس تا حداکثر ۵ ســال آینده رشد 
بیش از ۳۰ میلیون تنــی در حوزه ترانزیت باید 
محقق شود. این رشد به گفته فعالان حوزه حمل 
و نقل به گسترش همه جانبه توسعه حمل و نقل 
نیاز دارد. اتصالات ریلی و جاده ای به کشــورهای 
همسایه و کشورهایی که حمل یکسره کالا را برای 
ترانزیت از مسیر ایران تسهیل می کنند در دستور 

کار دولت قرار گرفته است.
بر اســاس این گزارش، در هشت ماهه ابتدایی 
امســال ۹.۵ میلیون تن کالای ترانزیتی از کشور 
عبور کرده اســت که نسبت به مدت مشابه سال 

۱۴۰۱، نزدیک به ۳۰ درصد افزایش دارد.
همکاری با کشورهای همسایه

ایران با ۱۵ کشور از مرز خشکی و آبی متصل 
است، از طرف دیگر برخی از این کشورها محصور 
در خشکی هستند و ایران مسیر اصلی دسترسی 
آنها به آبهای آزاد و انتقال کالاســت. در کریدور 
شمال - جنوب اتصال روسیه به ایران -هندوستان 
و اتصال کشورهای آسیای مرکزی به کشورهای 
حوزه خلیج فارس و دریای عمان، مطرح است. از 
طرف دیگر محور دیگر ترانزیتی در کشــور محور 
شــرق به غرب است که هدف ایران در این محور 
انتقــال کالا از چین به ســمت اروپا اســت. این 
کریدورها نقــش عمده ای را برای ظرفیت مهمی 

که در ایران وجود دارد ایفا می کند.
شــهریار افندی زاده، معاون حمل و نقل وزیر 
راه و شهرسازی با تأکید بر همکاری با کشورهای 
همسایه برای تحقق اهداف ترانزیتی گفت: کشور 
آذربایجان از طریق ایران می تواند به نخجوان وصل 
شود، بنابراین یک پروژه ریلی از طریق آق بند به 
ســمت جلفا وجود دارد و جمهــوری آذربایجان 
می تواند ترانزیتش را از داخل ایران عبور دهد و به 
نخجوان ببرد. پروژه بعدی شبکه ریلی را از طریق 
بندر کاسپین به رشت وصل می کند که اتمام این 
پروژه تا آخر امسال در نظر است، یعنی ما از طریق 
دریا حدود ۳۵ کیلومتر شــبکه ریلی داریم و بعد 
به رشت وصل می شویم، رشت نیز که به راه آهن 
سراسری از بندرعباس تاشمال کشور متصل است. 
وی افزود: اتصال ریلی شــلمچه به بصره پروژه ای 
است که حدود ۴۰ ســال است برای آن مذاکره 

می کنیم، این خط ریلی حدود ۳۵ کیلومتر است 
و می توانــد براحتی ایران را بــه عراق وصل کند 
و بعد به سمت ســوریه برود.  افندی زاده درباره 
توســعه راه ها با کشور عراق بیان کرد: ما با کشور 
عراق ســه پروژه داریم که دو تا از آنها از قبل در 
برنامه بوده که یکی پروژه شــلمچه - بصره است 
و دیگری کرمانشاه به خسروی. پروژه دیگر، خط 
ریلی از سنندج به باشماق و اقلیم کردستان است.

وی خاطرنشان کرد: در طرح جامع حمل ونقل 
که در حال تدوین است تقریباً بین تمام استان ها 
یا شبکه آزادراهی داریم یا شبکه بزرگراهی. تأمین 
منابع شــبکه بزرگراهی جزو وظایف دولت است، 
در بحث آزادراهی طبق قانون مشــارکت بخش 
نیازمند اســت.  خصوصی برای ســرمایه گذاری 
تحول در حمل ونقل جاده ای جزو برنامه های آینده 
ماست، بالاخص توســعه به سمت غرب کشور و 
کشــورهای ترکیه و پروژه های مختلفی هم برای 
این کار دیده شده که باید در اولویت بندی تأمین 

منابع قرار گیرد.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی درباره 
نحــوه ســرمایه گذاری در پروژه های حمل ونقلی 
بیان کرد: وزارت راه قســمت فنــی و اجرایی را 
به عهــده دارد، تأمین منابع از دو محل می تواند 
اتفــاق بیفتد، یکی از محــل منابع دولتی و دوم 
از بخش ســرمایه گذاری بخش خصوصی است و 
سرمایه گذاری خصوصی هم به دو قسمت تقسیم 
می شود، بخش داخلی و بخش خارجی. برای جذب 
ســرمایه گذاری خارجی، بسته هایی آماده شده از 
طریق سازمان سرمایه گذاری، جذب سرمایه گذاری 
داخلی هم از طریق سازمان مدیریت انجام می شود.

 ساخت راه آهن رشت – آستارا
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به پروژه رشــت به آســتارا و عملیات اجرایی آن 
گفت: طراحی های این پروژه دارد تمام می شــود 
و از دولت روســیه برای این کار وامی گرفته شده 
و با توجه به موافقتنامه  بین دو کشور، امیدواریم 
از ابتدای ســال ۲۰۲۴ میلادی، یعنی حدود یک 
ماه ونیم دیگر این پروژه شروع شود. این پروژه ۱6۲ 
کیلومتر است و حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد پل است و 
ما با تکمیل شدن این حلقه مستقیماً به جمهوری 
آذربایجان وصل می شویم، از جمهوری آذربایجان 
به روسیه و از روسیه به شمال اروپا؛ یعنی از شمال 
اروپا از طریق ریل به بندرعباس می آییم. این یعنی 
یک شبکه متصل شده که می تواند نقش عمده ای 

را در کریدور شمال - جنوب ایفا کند.
افندی زاده با بیان اینکه پروژه رشت آستارا طبق 
برنامه پیش می رود، گفت: بعد از اینکه موافقتنامه 
در اردیبهشــت ماه امضا شــد، نزدیک به ۸ ماه 
طراحی آن طول کشــید و ما طبق برنامه ای که 
داریم، تا پایان سال ۲۰۲۳ میلادی توافق اجرایی 
بین شرکتی که ایران معرفی کرده و شرکتی که 
روسیه معرفی کرده، صورت می گیرد و طراحی ها 
از سال بعد آغاز می شود. البته در این پروژه علاوه بر 
شبکه ریلی، تجهیزات و ناوگان هم در موافقتنامه 
وجود دارد. دولت روسیه هم به این پروژه خیلی 
علاقه مند است، چون مسیری که انتخاب شده به  

نفع دو کشور است.
وی با اشــاره بــه پروژه  چابهــار - زاهدان و 
یونسی- مشــهد بیان کرد: چابهار بندری است 
که به دریای آزاد متصل اســت و می تواند با طی 
مسیر بسیار کوتاهی، به کشورهای آسیای مرکزی 
حتی افغانســتان و کشورهای دیگر متصل شود. 
این پروژه هم یکی از پروژه های کلان وزارت راه 
و شهرسازی است. از خود چابهار تا زاهدان حدود 
6۰۰ کیلومتر اســت که ۱۵۰ کیلومتر آن کاملًا 
افتتاح شده و ۴۵۰ کیلومتر دیگر ظرف یک سال 
و نیم تا دو ســال آماده می شود. همچنین مسیر 
زاهدان به سمت یونسی که راه آهن بافق به سمت 
مشهد را قطع می کند، حدود ۹۰۰ کیلومتر است 
که در خراســان جنوبی ریاست محترم جمهور 
کلنگ آن را زدند و آن هم جزو پروژه های کلان 
وزارت راه و شهرســازی است، این مسیر بسیار 
کمک می کند که کشورهای آسیای مرکزی که 
کشورهای در حال رشد از نظر اقتصادی هستند 
به کشــورهای حوزه خلیج فارس و دریای عمان 

وصل شوند.
دعوت از سرمایه گذاران برای توسعه حمل ونقل 

و تجهیزات
هفتمین نمایشــگاه حمل ونقل، لجســتیک و 
صنایع وابســته از امروز با هدف افزایش حمل و 
نقل هوشمند، ترانزیت و توسعه اقتصادی در محل 
مصلای امام)ره( برگزار می شــود. ۳۱6 شــرکت 
کننده بخــش خصوصی و دولتی، ۸۵ شــرکت 
دانــش بنیان و اســتارتاپ و نمایندگان خارجی 
در این نمایشــگاه حضور دارند. معاون حمل ونقل 
وزیر راه و شهرســازی با بیــان اینکه حمل ونقل 
به عنوان زیرساخت کشور نقش مهمی در تبادلات 

بین المللی ایفا می کند.

ساخت 3 خط ریلی ایران و عراق

ظرفیت های بالای 
ترانزیتی می تواند با 
تکمیل تجهیزات در 
حوزه های نرم افزار 
و سخت افزار، نقش 
خود را در منطقه 
تقویت کند.از 
تمام اقتصاددانان 
و فعالان اقتصادی 
و سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی 
دعوت می کنیم 
از این نمایشگاه 
بازدید و سرمایه 
خود را وارد 
زمینه های توسعه 
حمل ونقل و 
تجهیزات کنند.
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تورم بازار مســکن در ۹ ماه اخیر تحت تأثیر 
۳ مؤلفه تأثیرگذار افزایش صدور پروانه ساخت، 
افزایــش تولید و اجرای نهضت ملی مســکن، 
روند نزولی در پیش گرفته اســت. بر اســاس 
این گزارش آمار رســمی از بازار مسکن نشان 
می دهد تعداد ۱۹۰۳ پروانه  احداث ســاختمان 
توسط شهرداری  تهران در تابستان ۱۴۰۲ صادر 
شده است که نسبت به فصل گذشته ۳۷ درصد 
و نســبت به فصل مشابه ســال گذشته ۱۹.۸ 
درصد افزایش داشته است. همچنین بنابر آمار 
وزارت راه و شهرســازی در نهضت ملی مسکن، 
یــک میلیون و ۹۰۰ هزار واحــد، وارد مراحل 
اجرایی شــده است که با توجه به طولانی بودن 
زمان صدور پروانه ساخت، احتمالاً تا آخر سال 
آمارهــای مربوط به صدور پروانه رو به افزایش 
خواهــد بود. صدور پروانه ســاخت در حالی رو 
به افزایش اســت که تقریباً در یک دهه گذشته 
ساخت وساز کاهش سالانه داشته است و با اینکه 
بر اســاس برنامه های جامع بخش مســکن، به 
ســالانه بین ۸۰۰ تا یک میلیون واحد مسکونی 
نیاز داشــتیم، این نیاز به ساخت متوسط ۳۰۰ 

تا ۳۵۰ هزار واحد محدود شد.
با رشد تولید، سرمایه گذاری بخش  همزمان 
خصوصــی در بخش مســکن و ســاختمان هم 
بعد از ســال های رشــد، منفی ۴۴ درصد شده 
است. بازگشت ســرمایه به بخش ساخت وساز، 
روند تولید و عرضه مســکن را بهبود می بخشد. 
از سوی دیگر ساخت مســکن حمایتی نهضت 
ملی مســکن نیــز در کنار ساخت وســاز بخش 
خصوصی، روند تولید مسکن را وارد فاز جدیدی 

کرده است.
برنامه نهضت  بــه  جدیدترین آمــار مربوط 
ملی مســکن که ارســلان مالکی، معاون وزیر 
راه و شهرســازی آن را ارائه کرده اســت نشان 
می دهد بیش از یک میلیون و ۹۰۰ هزار مسکن 
در طرح نهضت ملی مســکن در حال ساخت و 
اجراست که برای اجرای این واحدها حدود ۵۳ 
هزار هکتار زمین به طرح نهضت ملی مســکن 

تخصیص داده شــده است. به گفته معاون وزیر 
راه و شهرســازی، توافقــات خوبی نیز با بخش 
خصوصی در اختصاص زمین در حریم شــهرها 

صورت گرفته است.
مالکــی تأکید کــرد: اولویــت وزارت راه و 
شهرســازی، اجرای طرح عظیــم نهضت ملی 
مسکن، سرعت دادن به طرح و اتمام پروژه های 

مسکن مهر در کشور است.
در خصوص اجرای نهضت ملی مسکن، علی 
زنجانی حســنلویی، عضو کمیســیون اجتماعی 
مجلــس با اشــاره بــه رویکردهــای جدید در 
تســهیلگری بخش مســکن با واگذاری زمین و 
ایجاد مشوق برای سرمایه گذاران برای نوسازی 
بافت فرســوده و تولید مســکن، گفت: به نظر 
می رسد مشکلات گذشته در حال کاهش است و 
انتظار این است در آینده نزدیک هدفگذاری های 
جدیدی که در دولت سیزدهم در بخش مسکن 
انجام شده به  نتیجه مثبتی منجر شود که اثرات 

آن را مردم نیز شاهد خواهند بود.
تولید افزایش  با  کاهش قیمت همزمان 

داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
اخیــراً در صفحه مجازی خــود اطلاع داده که 
»تــورم نقطه به نقطه قیمت مســکن در تهران 
در ۹ماه اخیر نزولی شــده و از ۱۲۱ درصد در 
اردیبهشت به ۵۷.۵ درصد در آذر ماه کاهش و 
متوسط قیمت مسکن در تهران در آذرماه ۲.۹ 

درصد کاهش یافته است.«
روند نزولی تورم مسکن در شهر تهران از تیر 
امسال شروع شــده و آنطور که رئیس سازمان 
برنامــه و بودجه اعلام کرده در آذرماه هم تورم 
مسکن نزولی اســت. پیش تر نیز بانک مرکزی 
با انتشــار اطلاعات بازار مسکن شهر تهران در 
آذرمــاه، کاهش تورم ماهانه را تأیید کرده بود. 
کاهش قیمت مسکن، با کاهش قیمت فایل های 
پیشــنهادی فروش خود را در بازار نشان داده 
است. به گفته کیانوش گودرزی، رئیس اتحادیه 
مشــاوران املاک رشد ساخت وساز معمولاً یکی 
از مؤلفه هایی اســت که در آرامش بازار مسکن 

اثرگذار اســت. از طرف دیگــر با توجه به ثبات 
بازارهای موازی شامل ارز، طلا و بورس، قیمت 
مســکن نیز به ثبات رسیده که جای امیدواری 

است.
وی در خصوص وضعیت بازار مســکن گفت: 
پس از رشــد ســنگین قیمت مســکن در این 
سال ها، از خرداد به بعد شاهد ثبات و در مواقعی 

هستیم. قیمت  کاهش 
موضــوع دیگری که دولت بــا هدف کاهش 
فشــار مالی بر متقاضیان مسکن دنبال می کند 
تشویق به مهاجرت معکوس است. به این ترتیب 
که زمین در روستاها یا در مجاورت روستاها به 
مردم واگذار می شــود. در این برنامه همچنین 
وام به مبلغ ۵۵۰ میلیون و یا وام ۳۵۰ میلیون 
تومانی مسکن روستایی با نرخ سود کمتر از سود 
تســهیلات نهضت ملی مسکن به این متقاضیان 

پرداخت خواهد شد.
در این خصوص مجید جودی، معاون بازسازی 
بنیاد مسکن گفت: طبق دستور وزیر راه وشهرسازی 
در راســتای مهاجرت معکوس شهرنشــینان به 
روســتاهای کشــور یک میلیون قطعه زمین باید 
تأمین شود که در حال حاضر توانسته ایم 6۰۰ هزار 
قطعه زمین با تمامی زیرســاخت ها در روستاهای 
کشور تأمین کنیم که ۱۰۰ هزار قطعه هم بیش از 
هدفگذاری در نظر گرفته شده زمین تأمین کرده ایم.

جودی افزود: متقاضیــان می توانند با دریافت 
تســهیلات ۳۵۰ میلیون تومانی اقدام به ساخت 
واحدهای مســکونی روستایی با تمامی امکانات و 

مزایای نهضت ملی مسکن کنند.
معاون بازسازی بنیاد مسکن اظهار کرد: در حال 
حاضر با توجه به برنامه ریزی صورت گرفته اگر در 
برخی از روستاها با مشــکل کمبود زمین روبه رو 
بودیم سعی کرده ایم با الحاق اراضی به روستاهای 
کشور اراضی مورد نیاز در این حوزه را تأمین کنیم. 
کاهش سهم هزینه مسکن در سبد خانوار و کمک 
به خانه دار شدن مردم بخصوص اقشار کم درآمد، 
هدف سیاست هایی است که در دو سال گذشته در 

بازار مسکن به اجرا درآمده است. 

تورم نقطه به نقطه مسکن نصف شد

جدیدترین آمار 
مربوط به برنامه 
نهضت ملی مسکن 
که ارسلان مالکی، 
معاون وزیر راه و 
شهرسازی آن را 
ارائه کرده است 
نشان می دهد بیش 
از یک میلیون و 
۹00 هزار مسکن در 
طرح نهضت ملی 
مسکن در حال 
ساخت و اجراست 
که برای اجرای این 
واحدها حدود ۵۳ 
هزار هکتار زمین 
به طرح نهضت ملی 
مسکن تخصیص 
داده شده است.

   کاهش ۳۱ درصدی حوادث کارگری نسبت به سال ۹۹
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشــاره به پلکانی بودن افزایش 
حقوق کارمندان و بازنشســتگان گفت: میانگین افزایش حقوق 
کارمندان ۱۸درصد و بازنشستگان ۲۰درصد است که به صورت 

پلکانی اعمال می شود.
به گزارش تسنیم، رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
»نسخه اصلاح شده لایحه بودجه ۱۴۰۳ هفته آینده به مجلس 
ارسال می شــود« گفت: در این نســخه جزئیات محاسبه منابع 

بودجه برای نمایندگان مجلس شفاف می شود.
منظور افزود: همسان سازی حقوق بازنشستگان در لایحه قبلی 
هم وجود داشت و تلاش می شود در نسخه اصلاحی برای رفع ایراد 

نمایندگان بیش از گذشته به آن توجه شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشــاره به پلکانی بودن افزایش 
حقوق کارمندان و بازنشســتگان گفت: میانگین افزایش حقوق 
کارمندان ۱۸ درصد و بازنشستگان ۲۰ درصد است که به صورت 
پلکانی اعمال می شود. بر این اســاس کارمندانی که درآمدشان 
در سطوح بالاتری اســت افزایش حقوق کمتری خواهند داشت 
و کارمندانی که حقوق کمتری دارند درصد افزایش حقوقشــان 
بیشتر خواهد بود. وی افزود: اگر رشد متوسط ۱۸درصد را با توسل 
به روش های تورمی افزایش دهیم به نفع مردم نخواهد بود. رشد 
پلکانی اثرات تورمی نخواهد داشــت، ما مکلف هستیم به تورم 

تک رقمی برسیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در مورد منابع بودجه گفت: تأمین 
مالی بودجه امســال از طریق فروش اموال دولتی ۱۲۸ میلیارد 
تومان اســت، پیش بینی می کنیم تا پایان سال ۲۰ همت از این 
طریق تأمین مالی داشته باشــیم، همچنین ما تا پایان سال در 
واگذاری شــرکت های دولتی به ۳۰ همت می رسیم. در بودجه 

۱۰6 همت پیش بینی شده است.
وی افزود: این بیش برآوردی ها باعث می شود علی رغم تلاش ها 
نتوانیم به ارقام پیش بینی شده مصوب دست پیدا کنیم، هرچند 
می بینیم ۵۰درصد در درآمدهــا و ۴۱درصد در کل منابع بهبود 
داریم، این اتفاق نسبت به کل دهه ۹۰ بالاتر است. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: درآمدهای مالی، ســود سهام شرکت های 
دولتی، حقوق گمرکی، درآمد حاصل از مالکیت دولت در معادن، 
فروش کالا و خدمــات دولتی منابع اصلــی درآمدهای دولت را 
تشــکیل می دهد. در بخش دوم ما درآمد حاصــل از واگذاری 
دارایی های سرمایه ای را داریم که عمدتاً شامل منابع نفت و گاز و 
واگذاری سهام شرکت های دولتی است. قسمت دیگر تأمین مالی 
از طریق ایجاد بدهی است، یعنی انتشار اوراق خزانه و اوراق مالی 
دولت و همچنین فروش اموال و دارایی هــای دولت. وی افزود: 
از میان این ســه گروه، بهترین و پایدارترین نوع تأمین منابع از 
طریق گروه اول است، ما گروه سوم را از ناچاری انجام می دهیم، 
البته اشــکالی ندارد ما ممکن است برای ســرعت بخشیدن به 
پروژه های عمرانی امسال انتشــار اوراق انجام دهیم و سال های 
آینده بازپرداخت کنیم. رئیس ســازمان برنامه و بودجه در ادامه 
گفت: در ادبیات اقتصادی هرچه با عنوان اوراق بدهی منتشــر 
می شــود به معنای کسری بودجه اســت. در لایحه بودجه سال 
آینده مجبوریم ۲۵۰ هزار میلیارد تومان اوراق بدهی منتشر کنیم 
چراکه باید بازپرداخت اوراق بدهی فروخته شده در سال های قبل 
را تأمین کنیم و دولت عملًا هیچ درآمدی از فروش اوراق بدهی 

به دست نمی آورد.
وی اضافه کرد: کســری بودجه پنهان همین بیش آورد درآمدها 
است و ما سعی کردیم که درآمدها با اطمینان حداکثری محقق 
شود. کسری بودجه آشکار هم همین انتشار اوراق بدهی است که 
البته توضیح دادم برای جبران اوراق منتشرشده در دوره گذشته 
است. وی گفت: درآمدهای دولت در هشت ماه امسال نسبت به 
همین مدت در سال گذشته رشد ۴۱درصدی داشته و منابع دولت 
هم ۵۰ درصد رشد داشته است اما علی رغم تلاش هایی که داشتیم 
برای تحقق بودجه مصوب، عملکرد بودجه در مجموع فقط ۷۳ 

درصد است که این یک معماست.
افزایش درآمدهای مالیاتی در برنامه بودجه به کمک پایگاه های 

اطلاعاتی
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: میزان مالیات هایی را که 
در سال ۱۳۹۹، ۱۹۰هزار میلیارد تومان بوده است، به ۴۷۳هزار 
میلیارد تومان در سال گذشته و امسال به ۷۴۸هزار میلیارد تومان 
رساندیم، این تحولات با حفظ قوانین مالیاتی فعلی اتفاق افتاده 

است زیرا دولت سراغ پایش پایگاه های اطلاعاتی رفته است.
وی افزود: رشد مالیاتی ما در سه سال گذشته سالی ۵۰درصد بوده 
است و برای سال آینده حدود ۴۹درصد رشد می بینیم. پیشنهاد 
افزایش ۱درصدی مالیات ارزش افزوده را دادیم که حدود ۵۰هزار 

میلیارد تومان برآورد می شود.
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کــروز و عظام؛ دو غول قطعه ســازی خودرو 
که پرونده های ســنگینی در قوه قضائیه دارند، 
دوباره خبرســاز شــدند؛ این دو مجموعه ضمن 
ثبت تخلفات مکرر در قاچاق کالا و گرانفروشی 
در لیســت ابربدهکاران بانکــی، مالیاتی و... هم 
قــرار دارند. این روزها انتقاد از دو شــرکت یاد 
شده برای خبرنگاران هم تبعاتی داشته؛ آن طور 
که مطلع شدیم یکی از این دو غول قطعه سازی 
)گــروه بهمن(  از خبرنگاران ایرنا و صداوســیما 

شکایت کرده است.
اخیراً عباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن 
اعلام کرده است که »برای پرونده های مربوط به 
ابربدهکاران بانکی که ۱۳ سال در دادگاه مفتوح 
بوده با پیگیری های صــورت گرفته رأی قطعی 

صادر شده است.
گروه عظام یکی از پرونده های شــبکه بانکی 
اســت که بعــد از صدور رأی بــه پرداخت ۱.6 
میلیارد درهم معادل ۲۲ هــزار میلیارد تومانی 
محکوم و پرداخت به نفع سیســتم بانکی شــده 
است. لذا نه تنها بانک مسکن بلکه سایر بانک ها 
)صادرات، ســپه، توسعه صادرات و...(  نیز از این 

رأی ذینفع شدند.«
در سال ۱۳۹۷ ، هفت شرکت به میزان 6 هزار 
و ۱۴۴ میلیارد و ۵۹ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
تســهیلات از بانک مســکن دریافت کردند؛  اما 
هیچ وقت این پول به بانک مسکن برگشت داده 
نشــد. بر این اساس، می توان گفت که بیشترین 
میزان تسهیلات پرداختی توسط بانک مسکن به 
گروه عظام بوده که این گروه در سال مورد اشاره، 
به میزان یکهزار و ۷6۲ میلیارد و ۵۹۵ میلیون و 
۳۰۰ هزار تومان تسهیلات دریافت کرده است.

عباس ایروانی مؤســس گروه عظام در پرونده 
قبلی خود به قاچاق ۷6۴ میلیون دلاری قطعات 
خودرو و پرداخت رشوه متهم شده بود و حال در 
کنار آن پرونده ســنگین قاچاق،  اتهامات بانکی، 

معوقات بانکی و بدهی مالیاتی نیز وجود دارد.
مســعود شــاه محمدی، نماینده دادستان در 
کیفرخواســت اسفند سال ۹۸، عباس ایروانی را 
به مشــارکت در اخلال عمده در نظام اقتصادی 
از مجــرای اخلال در نظام پولی و ارزی از طریق 
تحصیل اموال و وجوه کلان از شــبکه  بانکی از 
طرق نامشروع و غیرقانونی )تسهیلات ارزی شامل 
درهم، دلار و یورو و وام های ریالی( با جمع بدهی 
به ۱۵.۷ میلیارد تومان متهم کرده بود. ایروانی 
از بانک وام گرفته اســت؛ یعنی همه پول اولیه 
را از بیت المــال قرض گرفته تا در راه تولید قرار 

دهد؛ اما عمده این پول را که مبلغ قابل توجهی 
هم هســت در عرصه واردات قرار داده ولی این 

واردات منجر به عدم تولید شده است.
بر این اساس، باید عنوان کرد ایروانی با خرید 
چندین شــرکت فعال در حــوزه مونتاژ قطعات 
خودرو تحت عنوان گــروه عظام مبلغ ۵ هزار و 
۹6۷ میلیارد و ۲۵۷ میلیون و ۴6۵ هزار و 6۱۴ 
تومان تســهیلات دریافت کرده که با احتســاب 
معوقــات بانکی تا پایان آبان ماه ســال ۹۸، به 
مبلــغ ۱۵ هزار و ۷۵۳ میلیارد و ۲66 میلیون و 

6۱۵ هزار و ۴۲۸ تومان رسیده است.
در کنار موارد عنوان شده مدیر گروه عظام به 
اخلال عمده در نظام اقتصادی کشــور با توسل 
به قاچاق سازمان یافته و حرفه ای قطعات خودرو 
به صورت عمــده و کلان، رهبری گروه مجرمانه 
سازمان یافته قاچاق قطعات خودرو، معاونت در 
جعل اسناد، معاونت در استفاده از اسناد مجعول، 
معاونت در پرداخت رشوه و مشارکت در فراری 

دادن متهمان،  متهم است.
یکی از نمونه های فسادی که ایروانی مرتکب 
شده این اســت که او با گازســوز اظهار کردن 
قطعات بنزین ســوز، به جــای ۲۵ درصد تعرفه 
گمرکی، حداقل تعرفه، یعنی ۵ درصد را پرداخت 
می کرده و علاوه بر این سود هنگفت، سالانه ۴۰۰ 
میلیارد تومان ســود از شرکت های خودروسازی 

می گرفته است.
۲۷ تیرماه ســال جاری، مســعود ستایشــی، 
 ســخنگوی قــوه قضائیه دربــاره پرونده عباس 
ایروانــی گفت: او به همراه ۸ نفر کارمند گمرک 
به اتهام اخلال در نظام اقتصادی محکوم شده و 
حکم صادر شــده و در فرایند ابلاغ است و پس 
از ابلاغ اعلام می شــود. از آنجا که ایروانی دارای 
کارخانه است، تمام نگاه قوه قضائیه این است که 
در کنار اجرا و صدور احکام به تولید و اشــتغال 

نیز توجه شود.
در دولت گذشــته مدیران زیــادی با عباس 
ایروانی ارتباط داشتند. بدین ترتیب این ارتباطات 
به او کمک کرد تا با شــرایط خوبی به ارز دولتی 
دسترســی پیدا کند و همچنین تسهیلات بانکی 
قابــل توجهــی را بگیرد، آن هم بــدون آن که 

وثیقه ای بگذارد و تنها با سفته و چک!
ایروانی در توجیه اینکه چرا تسهیلات بانکی 
را پرداخت نکرده اســت، در دادگاه گفت: بدهی 
به بانک جرم نیســت و افتخار ما این است که به 
بانک بدهی داشته باشــیم. ما آمادگی پرداخت 

بدهی خود را داریم.

دیگر قطعه سازی که در دولت گذشته، برگزاری 
دادگاه تخلفات آن، ســروصدای زیادی به پا کرد، 
مربوط به دو شــریک بــه نام های محمد علی پور 
فطرتی و حمید کشــاورز بود. دادگاه رسیدگی به 
پرونده شرکت قطعه سازی کروز به عنوان یکی از 
بزرگترین پرونده های فســاد اقتصادی کشور، در 
شــعبه ۴ دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی به ریاست 
قاضی صلواتی برگزار شــد. در این پرونده فساد 
اقتصادی، حمید کشاورز توچایی و محمدعلی پور 
فطرتی به مشارکت عمده در نظام اقتصادی کشور 
از طریق سردســتگی و رهبری گروه مجرمانه در 
زمینه قاچــاق حرفه ای و ســازمان یافته قطعات 
خــودرو به میزان ۳۳ هزار و ۹6۱ میلیارد و 6۸6 
میلیــون و ۴۱۹ هــزار و ۱۰۰ تومــان در فاصله 
سال های ۹۲ تا ۹۹ )در دولت روحانی( از مجرای 
مشــارکت در پرداخت رشوه به کارکنان گمرک 
متهم اســت. او همچنین به مشارکت در اخلال 
در توزیع مایحتاج عمومی از طریق گرانفروشــی 
قطعات خودرو به عنــوان نیازمندی های عمومی 
و تحصیل مال از طریق نامشــروع به میزان ۲۲۰ 
میلیــون و ۴۴۳ هزار و ۷۸ دلار از شــرکت های 
خودروسازی ســایپا و ایران خودرو در حدفاصل 

سال های ۹۵ تا ۹۸ )دولت روحانی( متهم بود.
دو شــریک یاد شــده با گرفتن کرسی ایران 
خودرو،  توانســتند مســیر خودروسازی کشور را 
تغییــر دهند به نحوی که بزرگترین تأمین کننده 
قطعه با کاهش عرضه خــود، بازار خودرو را بهم 
ریخت و قیمت انواع خودروها به سمت گرانی رفت.

بهمــن مــاه ۱۴۰۰،  حمید کشــاورز، مالک 
گروه کروز و بهمن در شــعبه چهارم دادگاه ویژه 
رســیدگی به مفاســد اقتصادی با اشاره به خرید 
ســهام ایران خودرو اظهار کرد: سال ۸۷ به همراه 
شریک خود علیپور سهام ایران خودرو را خریداری 
کردیم و تا سال ۹۰ این سهام به میزان ۱۴ درصد 
افزایش یافت و به دنبال آن به عنوان یکی از اعضای 
هیأت مدیره ایران خودرو انتخاب شدیم و تاکنون 
هم به عنوان یک عضو غیرموظف در ایران خودرو 
حضور داریم و هیچ نقشی در اداره این شرکت بر 

عهده ما نیست.
در این خصوص امیر فولادی نماینده دادستان 
گفته بود: سرمایه ثبتی شرکت کروز در سال ۸۳ 
مبلغ ۴ و نیم میلیارد تومان بوده و از ســال ۸۹ 
خرید سهام شرکت های خودروسازی را آغاز کرده 
است. این شرکت در ابتدا بلوک ۱۱.۳۲ درصدی 
سهام ایران خودرو را از طریق شرکت تدبیرسرمایه 

خریداری کرده است.

محکومیت 22 هزار میلیاردی عظام

رئیس تعزیرات 
هم هفته گذشته 
اعلام کرد که رای 
مربوط به جریمه 
گران فروشی شرکت 
بهمن طی روزهای 
آینده اعلام می 
شود.

     جمع آوری سیاهه انتشار آلاینده ها کلید خورد
رئیس کمیســیون محیط زیست شورای شــهر تهران گفت: 
فعالیت هــا در زمینه کاهش آلودگی هوا باید شــفاف و قابل 

رصد برای مردم باشد.
مهدی پیرهادی در گفت و گو بــا »ایران« افزود: قانون هوای 
پاک مصوب ۲۵ تیرماه ۱۳۹6وظایفی را برای دستگاه ها در 
حوزه آلودگی هوا در نظر گرفته اســت و هریک از دستگاه ها 
بایــد اقداماتــی در این حوزه انجــام دهند و براســاس آن 
گزارش هایی را ارائه دهند. متأسفانه دولت ها در ادوار گذشته 
به هر دلیلی از این مسأله شــانه خالی کرده و سعی کردند تا 
صورت مســأله را پاک کنند؛ مانند تولید موتورسیکلت های 
کاربراتوری کــه در دوره قبل بنا بود جلوی آن گرفته شــود 
اما برخلاف مصوبات آن زمان، تولید این نوع موتورســیکلت 

ادامه دار شد.
»کهاب« طرحی که به آن عمل نشد

پیرهادی درباره طرح »کهاب« و عمل نکردن دولت ها به آن 
توضیح داد: طرحی با نام کهاب در ســال ۱۳۸۷ مطرح شد 
و در قانون هوای پاک هم به آن اشاره شــده است که مورد 
غفلت وزارت نفت واقع و منجر به افزایش معضلات ناشــی از 
آلودگی هوا شــد. این طرح برای صرفه جویــی اقتصادی در 
مصرف سوخت است و با اهداف زیســت  محیطی پایه گذاری 
شده  اســت. کهاب مخفف عبارت کاهش، هدایت، انتقال و 
بازیافت بخار بنزین اســت. هدف اصلی این طرح هم کاهش 
از دست رفتن بخارات بنزین در مراحل مختلف سوختگیری 
در جایگاه هــای عرضه ســوخت اســت. با توجه بــه اینکه 
ترکیبات هیدروکربنی، ســمی و فرار بــوده و تمایل زیادی 
در جهت ترکیب با عناصــر و مواد دیگر دارند، انتشــار آنها 
در محیط، ترکیبات جدیدی را به وجــود آورده و همچنین 
اثرات نامطلوب فیزیولوژیکی، زیســت  محیطی و اقتصادی را 
به  دنبال خواهد داشــت. مکان های تولید و انتشار بخار هم 
عبارتنــد از: انبارهای نفت، نفتکش هــا و جایگاه های عرضه 

سوخت.
۷ میلیون خودروی فرسوده داریم

به گفته رئیس کمیســیون محیط زیســت شــورای شــهر 
تهران، فقط مازوت ســوزی عامل ایجاد آلودگی هوا نیست. 
وی تصریح کرد:  حدود ۷ میلیون خودروی فرســوده داریم 
که سبب مرگ ســالانه بیش از 6 هزار نفر بر اثر آلودگی هوا 
می شــود. در این زمینه از دادستان کل کشــور و رئیس قوه 
قضائیه هــم انتظار داریم در جایگاه اســتیفای قانونی، ترک 
فعل ها را پیگیری کنند. بنا بر گزارش کمیسیون اصل ۹۰ که 
در سال ۱۴۰۰ تهیه شده رقمی معادل ۱۱ و ۳ دهم میلیارد 
دلار خسارت از مرگ ومیرهای ناشی از آلودگی هوا به کشور 
وارد می شود. رئیس سازمان بازرسی کل کشور نیز در همین 

زمینه اعلام موضع شدید کرده است.
سیاهه انتشار آلاینده ها که منتشر نشد

سیاهه انتشار مازوت توســط آلاینده های صنعتی قوی ترین 
گزاره علمی است که به گفته پیرهادی در سال ۱۳۹6 توسط 
شرکت کنترل کیفیت هوا منتشر شد و براساس آن مشخص 
شــد که صنایع به میزان ۱۸ درصــد و نیروگاه ها ۱۲ درصد 
یعنی در مجموع منشــأ حدود ۳۰ درصــد از آلودگی هوای 
پایتخت هستند. در این حوزه ضروری است تا سیاهه انتشار 
جدیدی داشته باشیم، از این رو شهرداری تهران مکلف شد تا 
سیاهه انتشار جدیدی را براساس تشخیص سهم بندی منابع 
آلاینده تهیه کند و در آن ســهم هر یک از دستگاه ها اعم از 
صنایع، پالایشگاه ها، نیروگاه ها، آلاینده های خانگی، اداری، 
تجاری، فرودگاه ها، جایگاه های ســوخت و منابع متحرک را 

لحاظ کند.
رئیس کمیسیون محیط زیست شــورای شهر تهران توضیح 
داد: براســاس ســیاهه انتشــار، منابع متحرک 6۱ درصد 
از میزان آلودگــی تهران را بــه خود اختصــاص می دهند. 
خودروهای سواری، موتورسیکلت ها، وانت ها، مینی بوس ها، 
اتوبوس ها و کامیون ها از جمله منابع متحرک هســتند و در 
این میان بیشترین آلودگی ها را کامیون ها به خود اختصاص 
می دهند. در ایــن عرصه افزایــش تکنولــوژی خودروها و 
بالابردن استانداردهای تولید خودرو را باید به صورت جدی 

در نظر داشت.
او با اشــاره به اینکه ضمانت اجرایی ارائه ســیاهه انتشــار 
آلاینده های هوا مشخص نیســت، گفت: این در حالی است 
که اولویت مسئولان و دستگاه ها باید موضوع محیط زیست 
باشــد، لاجرم دســتگاه قضایی در این موضوع باید به طور 
جدی ورود کند، چراکه موضوع آلودگی هوا با مماشات حل 

نمی شود.



باشگاه خبر
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۵۷   چهارشنبه  ۲۰ دی    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D 6

محبوبیت شبکه های اجتماعی و صرفه جویی 
در وقت، حالا خیلی هایمان را به سمت بازارهای 
آنلاین سوق داده است. خیلی ها ترجیح می دهند 
به جای خرید حضوری و ســاعت ها در ترافیک 
ماندن و ســروکله زدن با ازدحام و کمبود حمل 
و نقل عمومی، مســیر خریدی را که حداقل یک 
ساعت طول می کشــد طی چند دقیقه و با یک 
اینترنت پرسرعت جایگزین کنند. برای همین هم 
این روزها حواس تان کــه به مغازه های خیابانی 
دور و برتــان جلب شــود، جز ســوپرمارکت ها، 
داروخانه هــا و املاکی ها، تقریبــاً اغلب بازارها 
خالی از مشتری های حضوری اند. برخی ها البته 
این خلوتی را بــه گرانی اجناس ربط می دهند، 
اما عمیق تر که می شوید، می بینید که این روزها 
ترجیحات مردم با گذشته فرق کرده است. خرید 
کردن که زمانی به عنوان یک تفریح غیرضروری، 
خیلی ها را از خانه تا خیابان می کشــاند، حالا به 
یک عادت ساده تبدیل شده که جز در موارد مورد 
نیاز، اجباری برای بیرون آمدن از خانه نیســت. 
این البته یک اقبال جهانی است. آمارهای خرید 
کالاهای آنلاین در سال ۲۰۲۱ نشان می دهد که 
۲.۱۴ میلیارد نفراز مردم جهان، خریدشان را از 
طریق اینترنت انجام داده اند. اگرچه پیش از این 
»راحتی« مهم ترین دلیل خرید های اینترنتی از 
سوی مشتری ها اعلام می شد، اما یک نظرسنجی 
در سال ۲۰۲۱ نشــان می دهد که این عامل به 
رتبه ســوم سقوط کرده و حالا »هزینه رایگان« 
در صدر علت اشــتیاق مردم جهان به خریدهای 
آنلایــن قرار گرفته اســت. باوجــود این تجربه 
خرید های اینترنتی در ایران نشــان می دهد که 
این نوع خریدها آنچنان که به نظر می رسد راحت 
و بی دردســر نیست. دریافت هزینه پیک حالا به 
یکی از دغدغه های جدی مشتری ها تبدیل شده 
اســت. چراکه هزینه پیک برخی کالاها از خود 
آن جنس گران تر تمام می شود و خریدار ترجیح 
می دهد تا حضوراً جنس سفارش شده را تحویل 
بگیرد. البته این تنها دلیل اصرار مشتری ها برای 
مراجعه حضوری نیســت. شکســتگی و تخریب 
کالایی که با پیک ارســال شده و درگیری و جر 
و بحث مشتری با فروشنده برای اثبات ادعایش 
هم موجب شــده تــا برخی ها قیــد خریدهای 
اینترنتی را بزنند. با این توصیف می توان حدس 
زد که ســهم خریدهای آنلاین در ایران چندان 

بالا نباشد. آمارها از سهم ۴درصدی خرده فروشی 
آنلاین از کل بازار خرده فروشی های ایران حکایت 
دارد که اگر آن را  کنار ســهم ۲۰ درصدی کشور 
همسایه مان ترکیه بگذاریم، متوجه اندک بودن 

آن می شویم.
کالا ارزان تر از هزینه حمل و نقل

حدود 6۵ درصد ایرانی ها »راحتی در خرید« 
را بهانه ســفارش آنلاین کالاها اعلام می کنند، 
اما نکته اینجاســت که ۳۱ درصــد از مردم به 
دلایل مختلــف مثل بی اعتمادی به فروشــنده 
یا اصالــت کالا ترجیح می دهند تا خریدشــان 
حضوری باشــد. با این همه گرانــی هزینه پیک 
حالا بــه عنوان یکــی از جدی ترین چالش های 
خرید آنلاین معرفی می شــود. معصومی یکی از 
فروشندگان باسابقه وسایل آشپزخانه در یکی از 
شبکه های اجتماعی است. او یکی از چالش های 
اصلی خریــد اینترنتی در ایــران را هزینه های 
عجیب و غریب پیک ها می داند. چالشی که باعث 
شــده خیلی از مشتری ها از خرید آنلاین صرف 
نظر کننــد. معصومی می گوید: »ما برای فروش 
کالاهای مان با پیک های متعددی سروکار داریم. 
مهم تریــن فاکتور تأثیرگــذار درهزینه ها، زمان 
است. ساعت هایی از روز، نرخ پیک ها بشدت بالا 
می رود. مثلًا ساعت ۱۵:۳۰ تا ۲۰:۳۰ نرخ ها چند 
برابر می شــود. خب ما ترجیح می دهیم تا دراین 
بازه زمانی، هیچ بسته ای را برای مشتری ها ارسال 
نکنیم. چون به محض اعلام قیمت، از خرید کالا 
انصــراف می دهند و در خوشــبینانه ترین حالت 
هم اصرار می کنند که به صورت حضوری بســته 
را تحویل بگیرند. حتی تعدادی شــرط می کنند 
که مثلًا اگر قیمت پیک از فلان نرخ بالاتر برود، 
کالا را برمی گرداننــد، برای همین خیلی ها قبل 
از ارســال کالا، حتمــاً از هزینه حمل و نقل آن 
سؤال می کنند که همین کار ما را دوچندان کرده 
اســت.«  خانم معتمدی که سال هاست به خرید 
آنلاین معتاد شــده و به قول خودش تمام راه و 
چاه خرید ارزان تر را از حفظ است هم می گوید: 
»خیلی از فروشگاه ها برای خرید از مبلغی بالاتر، 
برای مشتری ها ارسال رایگان در نظر می گیرند و 
یا برخی دیگر متناســب با روز و مناسبتی خاص 
برای جلب مشــتری بیشتر، کالا را بدون هزینه 
ارســال می کنند. برای همیــن ترجیح می دهم 
این روزهــا را انتخاب کنم تــا خریدم مدیریت 

شــود، وگرنه بیشــتر وقت ها، خریــد آنلاین به 
صرفه نیســت. مثلًا هفته پیش یک ست کفگیر 
سفارش دادم که حدوداً ۱۲۰ هزار تومان قیمت 
داشــت که هزینه پیــک آن از تهران تا پردیس 
۱۵۰ هزار تومان می شــد که مجبور شدم ارسال 
کالا را کنسل کنم، یا چند وقت پیش کالایی را 
برای تولد همســرم سفارش دادم و اصرار کردم 
که تا چند ساعت دیگر به دستم برسد. اما تا روز 
بعد هیچ خبری از پیک موتوری نبود، درحالیکه 
فروشنده قسم می خورد که کالا ارسال شده است. 
بعداً متوجه شــدم که آقای پیک به خاطر حال 
بــدش به خانه رفتــه و کالا را هم با خودش به 
خانه برده اســت، بدون آنکه به فروشنده یا من 
اطلاع دهد. اتفاقی که باعث شــد نسبت به آن 
فروشگاه هم بی اعتماد شده و با آنها درگیر شوم.«

نرخ های خارج از ضابطه
خیلــی از پیک ها البته با شــرکت یا پیمانکار 
خاصی طرف قرارداد نیســتند و همین که چند 
مشــتری عمده به تورشــان خورد، با یک شماره 
همراه برای خودشــان کار و کاسبی مستقل راه 
می اندازنــد. برای همین هــم نمی توان به راحتی 
پیگیر وضعیت شان شد. آقای امانی هم که به تازگی 
ادمین یکــی از کانال های فروش مجازی شــده 
می گوید: »گاهی وقت ها ارسال کالا به هیچ وجه 
به صرفه نیســت. چراکه نرخ ها از هیچ ضابطه ای 
تبعیت نمی کند. گاهی برای دو کوچه بالاتر نرخی 
اعلام می شود که برای یک مسیر چند کیلومتری 
هم منطقی نیست. جالب اینکه چند وقت پیش که 
می خواستیم یک پیک تمام وقت استخدام کنیم 
هیچ کس حاضر نشــد با ماهی ۱۵ میلیون تومان 
کار کند. حتی ســاعت ها را هم شناور کردیم باز 
پیک موتوری پیدا نشــد. چون اعتقاد داشتند که 
خودشان بیشتر از این مبلغ ها در می آورند.« به این 
نکته مهم هم اشاره می کند که بیشتر مشتری ها در 
تهران هستند و توقع دارند کالا طی چند ساعت 
به دست شــان برســد، برای همین وقتی یکی دو 
ســاعت طول بکشد، شروع می کنند به غر زدن و 
ابراز گلایه و حتی برخی هایشــان نگران می شوند 
که مبادا هیچ کالایی ارســال نشود! خانم کشاف 
که چند روز پیش یک دست ظروف چینی از یک 
فروشــگاه پرطرفدار مجازی خریداری کرده هم 
می گوید: »متأسفانه کالا را تحویل گرفتم و وقتی 

باز شد یکی از بشقاب ها شکسته بود.

خرید مجازی، دریافت واقعی

این همه به علت 
مقرون به صرفه 
بودن و کاهش زمان 
ارسال، همچنان 
خیلی ها به ارسال 
با پیک ها بیشتر از 
ارسال های پستی 
روی خوش نشان 
می دهند.

  سارقان سابقه  دار کنترل می شوند
رئیس قوه قضائیه بار ها در جلســات مختلف به موضوع مقابله 
با سرقت که موجب ناامنی در جامعه می شود، تأکید کرده و از 
مسئولان قضایی خواسته است که با همکاری فراجا، در بحث 
مقابله با ســرقت سازکارهای مناســبی اتخاذ و دادستان ها و 
مقامات ذیصلاح قضایی هم در قبال این قبیل جرایم، مطابق 
قانون مبادرت به صدور احکام و اعمال مجازات های بازدارنده 
کنند. به تازگی با موافقت رئیس قوه قضائیه و همکاری فراجا، 
قرار شده تا ســارقانی که تعدد جرم دارند، با پابند و دستبند 
الکترونیک تحت کنترل قرار گیرند. ســردار احمدرضا رادان، 
فرمانده کل انتظامی، در این زمینه اعلام کرده است که اجرای 

این طرح به کاهش وقوع جرم کمک زیادی می کند.
مجازات ها باید بازدارنده باشد

حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون قضایی 
و حقوقی مجلس، در گفت وگو با »ایران« در این زمینه گفت: 
اینکه قوه قضائیــه از برنامه ها، ابزار و امکانــات امروزی برای 
کنترل سارقان استفاده کند قابل تقدیر است. به نظر من اینکه 
سارقان با ردیاب مورد کنترل قرار می گیرند و هر کجا حضور 
پیدا کنند تحت رصد و کنترل قرار دارند، در پیشگیری از وقوع 

این گونه جرایم بسیار کمک کننده خواهد بود.
رئیس کمیســیون قضایی مجلس در پاســخ به این ســؤال 
که به طور کلــی از چه ابزارهای دیگری بــرای کاهش میزان 
جرایمی مثل ســرقت می توان بهره برد گفت: یکی از مواردی 
که در امکانات امــروزی وجود دارد همین پابند و دســتبند 
الکترونیکی اســت اما از این گذشــته، یکی از موضوعاتی که 
وجود دارد بحث کاهش مجازات هاست  که به نظرم باید اصلاح 
شود و مجازات ها باید بازدارنده باشد. البته شرایط متفاوتی در 
برخی جرایم وجود دارد مثلًا اگر افراد شــغل مناسبی داشته 
باشــند همین موضوع می تواند در کاهــش این گونه جرایم 
تأثیرگذار باشد و موجب کاهش جرایم شود. البته در بحث جرم 
شناسی موارد متعددی ذکر شده که اگر هر کدام از آنها لحاظ 

شود در کاهش جرایم تأثیرگذار خواهد بود.
ردیابی های الکترونیک

 کشف وقوع جرم را آسان می کند
فاطمه قنبری مدرس دانشــگاه و وکیل پایه یک دادگستری، 
در گفت وگو با »ایران« گفت: امروز دنیا با رویکرد باز نسبت به 
مجرمان برخورد می کند. اگــر محبوس کردن این افراد باعث 
کاهش وقوع جرم می شد شــاهد افزایش جرم های روز افزون 
نبودیم اما وقتی یک مجرم بــه زندگی عادی و اجتماعی خود 
برمی گردد و می تواند در کنار خانواده اش و در اجتماع حاضر 
باشد و شــرایط خودش را بهتر مدیریت کند، می توان از این 
راهکارها بهره برد. بیشتر کشورهای دنیا به این سمت رفته اند 
که زندان های باز ایجاد کنند. از آنجا که در کشورمان نیز شاهد 
رشد علم و فناوری هســتیم با توجه به این رشد علمی و اینکه 
می توانیم افراد را بیرون از زندان کنتــرل کنیم تا از محدوده 
خودشان خارج نشوند، قطعاً در کاهش جرایم تأثیرگذار خواهد 
بود. این وکیل دادگســتری با اشــاره به اینکه استفاده از این 
امکانات شرایط را برای مجرمان و خانواده هایشان هم آسان تر 
می کند افزود: با وجود ردیابی های الکترونیک کشف وقوع جرم 
هم آسان تر می شود. ممکن اســت این ظن به وجود بیاید که 
این فرد مرتکب جرم شده اما با ردیابی ها ممکن است این اتهام 
از او برداشته شود چون این شــخص اصلًا در محل وقوع جرم 
حضور نداشته است و این به کمک ردیابی ها مشخص می شود. 
بنابراین امیدوارم با توجه به پیشرفت علمی کشور این رویکرد 

قوه قضائیه در کاهش جرم تأثیر مثبتی داشته باشد. 
 

           بهره برداری از ۱0 بــازار میوه و تره بار در تهران تا 
پایان آذر

به گزارش فارس، ایوب فصاحت در تشریح روند توسعه میادین 
میوه و تره بار در سطح شــهر تهران گفت: از ابتدای این دوره 
از مدیریت شــهری با توجه به همکاری و همراهی شهرداران 
مناطق درخواســت شــد که محل هایی را برای احداث بازار 
تره بار به ســازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شــهرداری 

تهران معرفی کنند.
 وی افــزود: در همین ارتبــاط برخی از شــهرداران مناطق 
زمین های جدید به ســازمان مدیریت میادیــن میوه و تره بار 
شــهرداری تهران معرفــی کردنــد و این ســازمان، پس از 
بررسی های کارشناسی، اقدامات خود را برای ساخت بازارهای 
جدید آغاز کرد. مجموعاً ۲6۴ بازار میوه و تره بار در ســنوات 
گذشته و در ادوار قبلی مدیریت شهری احداث شده بود که در 

حال حاضر به ۲۹۷ بازار میوه و تره بار رسیده است.



پرونده  روز
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۵۷   چهارشنبه  ۲۰ دی    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D7
   دلیل انفعال فدراسیون چیست؟

سازمان بازرسی کل کشور مدت هاست که با ارسال دو نامه جداگانه 
به فدراســیون فوتبال خواهان برخورد رکن قضایی فدراسیون با 
تخلف یکی از اعضای هیأت رئیسه شده اما با وجود گذشت بیش 
از یک سال از حکم قطعی، شاهد انفعال فدراسیون و بویژه کمیته 
اخلاق هستیم. به گزارش تسنیم، این فرد که تحت عنوان نماینده 
باشگاه ها وارد هیأت رئیسه شده و اکنون نیز حضورش در هیأت 
رئیسه به واســطه اتفاقاتی که اخیراً در مورد او رخ داده با حرف و 
حدیث هایی همراه است، طبق رأی قطعی در تاریخ ششم آذر سال 
۱۴۰۱ به بازگرداندن ۴۵ میلیون تومان، ۵۵ هزار و 6۰۰ دلار و ۳۷ 
هزارو 6۷۰ یورو محکوم شده است. او البته باید همین مبلغ را که 
حدود ۵ میلیارد تومان می شود به صندوق دولت واریز کند. اکنون 
این پرسش به وجود می آید که دلیل انفعال بیش از حد فدراسیون 
فوتبال در این پرونده چیست؟ چرا کمیته اخلاق فدراسیون به این 
ماجرا ورود نکرده و طبق قانون با فردی که محکوم شده برخورد 
نمی کند؟ چرا فدراسیون و رکن قضایی آن در این ماجرا سکوت 
اختیار کرده اند؟ چه عامل یا عواملی وجود دارد که باعث شــده 
فدراسیون فوتبال در اجرای قانون کوتاهی کند؟ سازمان بازرسی 
کل کشور چندی پیش دومین نامه را نیز در این باره به فدراسیون 
ارسال کرد و خواهان اجرای قانون شد. اینکه پاسخ این نامه ها داده 
شده یا خیر موضوعی است که مسئولان فدراسیون باید به آن پاسخ 
دهند. نکته مهم اما این است که فدراسیون فوتبال ملزم به رعایت 
قانون اســت و کمیته اخلاق باید به این پرونده ورود کند و جلوی 

تخلفات بایستد.

   کروز: ایران تمام شرایط برای قهرمانی را دارد
اوسیانو کروز، مربی پیشــین تیم ملی فوتبال کشورمان و بازیکن 
سابق تیم ملی پرتغال که بین سال های ۲۰۱۴ تا ۲۰۱۹ به عنوان 
دســتیار اول کارلوس کی روش در ایران حضور داشــت، آخرین 
بار این مربی را در کادرفنی تیم ملی کلمبیــا همراهی کرد. این 
مربی از اول آگوست ۲۰۲۳ به عنوان سرمربی جدید تیم ملی زیر 
۲۰ ســال پرتغال فعالیت می کند. کروز درباره تیم ملی ایران که 
زمانی در آن مربیگری می کرد، به فارس گفت: »من ۸ سال را در 
ایران گذراندم و چیزهای زیادی از آن  دوران در ذهنم مانده است. 
همدلی و همبستگی زیادی بین کادر فنی و بازیکنان وجود داشت. 
تیم فعلی ایران متشکل از بازیکنانی است که به آنها کمک کردم تا 
به اینجا برسند. بعد از طلایه داری زیاد در فوتبال ایران، استعدادی 
را که این بازیکنان داشتند، دیدیم و با ما به تیم ملی آمدند. دیدن 
رشد این بازیکنان، دیدن اینکه چگونه پیشرفت کرده اند و برخی از 
آنها به باشگاه های بزرگ در سرتاسر جهان راه یافته اند، عالی است؛ 
مانند جهانبخش در فاینورد، آزمون در رم، طارمی در پورتو، یا خود 
قدوس که چگونه با فوتبال انگلیس ادغام شده است. بنابراین بسیار 
خوشحالم که به تیم ایران نگاه کرده و می بینم که ۹۰ تا ۹۵ درصد 

تیم فعلی هنوز بازیکنان زمان ما هستند.«
او درباره اینکه آیا این بازیکنان می توانند بهترین نســل فوتبال 
ایران باشــند، چنین نظر داد: »ممکن است. وقتی من و کارلوس 
کی روش ایران را ترک کردیم، مطمئن بودیم که تیم ملی پتانسیل 
عظیمی دارد. می دانستیم این استعداد انسانی و استعداد فوتبالی 
تا ۱۰ سال آینده برای تیم ملی هستند و این مورد ثابت شد. این 
بازیکنان وظایف خود را به خوبی انجام می دهند و سال های زیادی 
برای فوتبال بازی کردن فرصت دارند. صادقانه فکر می کنم که تیم 
ایران شایسته قهرمانی در یک رقابت بزرگ برای کشورش است.«

کروز در خصوص اینکه آیا این تیم می تواند قهرمان جام ملت های 
آسیا شــود، عنوان کرد: »از صمیم قلب فکر می کنم ممکن است 
اتفاق بسیار مثبتی برای ایران بیفتد چرا که این تیم تمام شرایط 
را برای قهرمانی در این مســابقات دارد. استعداد بازیکنان با بلوغ 

چشمگیرشان مطابقت دارد.«
او درباره جدایی کی روش از تیم ملی قطر چنین واکنشی داشت: 
»راســتش خیلی تعجب کردم زیرا اگر کسی باشد که یک تیم را 
برای آینده سازماندهی کند، او کی روش بود. کاری که ما در ایران 
انجام دادیم، فوق العاده بود. فقط یادتان باشد از جام جهانی برزیل 
تا جام جهانی روسیه چه شد . در چهار سال یعنی از ۲۰۱۴ تا ۲۰۱۸ 
فقط دو سه بازیکن در بین ۲۳ بازیکنی که در جام جهانی برزیل 
حضور داشتند، در لیست ما برای جام جهانی روسیه باقی ماندند. 
برای آن تورنمنت تیم جدیدی را تشکیل دادیم . کارلوس در این 
زمینه بســیار خوب کار می کند. او به خوبی به آنچه در دسترس 
است، نگاه کرده و شروع به فکر کردن به آینده می کند. در زمان سفر 
کی روش به قطر، چیزی که همیشه به او می گفتم، دقیقاً این بود 
»قطر به کارهایی که در ایران انجام شد، نیاز دارد«. به همین دلیل 
است که واقعاً از رفتن او شــگفت زده شدم، مخصوصاً وقتی اولین 

اثرهای کار او ظاهر شدند.«

بالاخــره برگه فســخ قــرارداد توافقی یحیی 
گل محمدی با باشــگاه پرســپولیس امضا شد تا 
این مربی به صورت رســمی از جمع سرخپوشان 
پایتخــت جدا شــود. در این شــرایط، باشــگاه 
پرســپولیس در متنی احساسی که پس از رفتن 
این مربی منتشــر کرد، نوشــت: »خانواده بزرگ 
پرســپولیس از همین حــالا دلتنگ گل محمدی 
خواهد بود که با شایستگی و فداکاری فراوان عمل 
کرد و تبدیل به یک اســطوره شد و این هیچ گاه 
از یاد و خاطره باشــگاه و هواداران نخواهد رفت. 
پرســپولیس دلتنگ او و دوران باشکوهی که رقم 
زد خواهد بود، همان طور که برای دوران پرصلابت 
و باشــکوه هدایت پرسپولیس توسط علی پروین 
و برانکــو ایوانکوویچ دلتنگ بودیــم. همان گونه 
کــه مرحوم پرویز دهداری، آلــن راجرز، مرحوم 
اســتانکو پابلوکویچ ]پوکله پوویچ[ و هیچ یک از 
دیگر مربیان تاریخ ساز باشگاه محبوب مان را از یاد 
نمی بریم و البته چهره هایی چون گل محمدی خود 
را در جایگاه خاصی از تاریخ قرار می دهند. آنچه 
امــروز اتفاق افتاد، فقط پایان یک همکاری بود و 
نه پایان یحیی در پرسپولیس. این را تاریخ ثابت 
خواهد کرد. این پایان گل سرخ نیست. پرسپولیس 
از این دارایی و سرمایه  ارزشمند خود به سادگی 
نخواهد گذشــت و او راه دراز و افتخارات فراوانی 
را در پیــش دارد از نیمکت پرســپولیس تا تیم 
ملی فوتبال ایران و شــاید لیگ هایی در خارج از 
ایــران. گل محمدی را با آن چهره آرام و متین به 
یاد خواهیم آورد که گاه برای پرســپولیس چنان 
برافروخته بود که به ســرخی آتش می زد. او را با 
شجاعت مثال زدنی اش به یاد می آوریم وقتی در 
دوره ای ســخت، داغ ترین نیمکت فوتبال ایران را 
در قله انتظارات و توقعات قبول کرد. او را با مرور 
این جملات به یاد می آوریم؛ »قهرمان شدن سخت 
اســت و قهرمان ماندن سخت تر.« یحیی را با آن 
دوره ســخت و دشــوار کرونا به یاد می آوریم. در 
رویارویی با ســکوهای خالی که برای پرسپولیس 
طاقت فرســاتر از هر تیم دیگری در فوتبال ایران 
بود. با رســیدن تیمی به فینال آسیا که هیچ کس 

انتظارش را نداشــت. او را به رکوردهای گوناگون 
فــردی و تیمی با یــاد می آوریم که با مردانش و 
پرســپولیس بزرگ رقم زد. با قله ها، حدنصاب ها 
و مرزهای جدیدی که با پرســپولیس فتح کرد. 
بــا پوکر و گلات قهرمانــی. خاطره هایی برای ما 
که برای دیگران آرزو شــد. او را با حسرت به دل 
گذاشــتن رقیب دیرینه ای به یاد می آوریم که در 
آرزوی پیروزی بر پرســپولیس یحیی باقی ماند. 
با ســه گانه ای که به رســتاخیز می ماند و شکوه 
برخواستن ققنوس از دل خاکستر را در یادها زنده 
کرد. بسیار به او تاخته شد. از خودی و غیر خودی. 
با هر بار تصمیمش برای رفتن جشن برپا کردند، با 
انصرافش در ماتم فرو رفتند و تاختند و تاختند و 
تاختنــد تا ایمان بیاورند که این بار از تصمیمش 
باز نمی گردد. غافل از اینکه پرســپولیس هست و 
تا شقایق هست، زندگی جریان دارد. با قدرت و با 
صلابت. از همین نیم فصل و یحیی هم یک روزی 
از این روزهای خدا بازخواهد گشت. گل محمدی 
بزرگی فنی و شخصیتی خود را به اثبات رسانده ، به 
یکی از پرافتخارترین مربیان تاریخ باشگاه و فوتبال 
ایران تبدیل شد. پرسپولیس را در اوج نگه داشت 
و بی تردید نسل های بعد هم از او با غرور و افتخار 

سخن خواهند گفت و قدردانش خواهیم بود.«
 تأیید مذاکره با برانکو

اما پــس از اینکه رســماً جدایی گل محمدی 
اعلام شــد، رضا درویش مدیرعامل پرســپولیس 
در گفت وگویی تلفنی که با برنامه »فوتبال برتر« 
داشت، مذاکره با برانکو ایوانکوویچ را تأیید و اعلام 
کرد محمد دلبری عضو هیأت مدیره پرسپولیس 
در سفری که به ابوظبی داشت، با برانکو در اردوی 
تیم ملی عمان مذاکره کرده است. درویش در ادامه 
صحبت های خود اعلام کرد که برانکو به نماینده 
پرســپولیس گفته بحثی ســر مسائل مالی ندارد 
و دوســت دارد به پرســپولیس برگردد. او گفت 
به خانــواده اش قول داده که عمان آخرین جایی 
باشــد که خارج از اروپا در آن مربی گری می کند 
و الان باید آنها را متقاعد کند تا یک یا دو ســال 
دیگر از آنها دور باشــد. درویش همچنین تأکید 

کرد که این مربی کــروات برای حضور در ایران 
مشکل مالیاتی ندارد و قرار شده برانکو تا یکی دو 
روز آینده خبر بدهــد. ضمن اینکه درویش ابراز 
امیدواری کرد کســی در داخل شیطنت نکند تا 

برانکو به ایران بیاید.
وضعیت نامشخص دستیاران یحیی

در پی جدایــی گل محمدی، حــالا وضعیت 
دســتیاران او نامشــخص اســت. البته یحیی از 
دستیاران خود خواسته تا زمان انتخاب سرمربی 
جدید در تمرینات حضور پیدا کنند ولی وســلی 
ننکا، مربی دروازه بان های پرســپولیس با انتشار 
پســتی در صفحه شــخصی خود، این شایعه را                              
تقویت کرد که او دیگر به جمع پرسپولیســی ها 
بازنمی گردد. از طرف دیگر اوسمار ویرا کمک اول 
گل محمدی در پرسپولیس که از شرایطش در این 
تیم ناراضی بود، حالا با تغییر در کادر فنی منتظر 
این است ببیند آیا مربی جدید خواهان همکاری 
با او خواهد بود یا اینکه او هم باید با پرســپولیس 

تسویه حساب کند.
پیشنهاد پرسپولیس به پروفسور

 اما پــس از اینکه درویش اعلام کرد با برانکو 
برای بازگشت دوباره به پرسپولیس مذاکره شده، 
فــارس در خبری اعلام کرد گویا دلبری به برانکو 
پیشنهاداتی عجیب برای زمان همکاری داده که 
ســرمربی فعلی تیم ملی عمان به او اعلام کرده 
من مربی سه ماهه نیســتم! به نظر می رسد این 
پیشنهاد باعث ناراحتی برانکو ایوانکوویچ شده اما 
او گفته که به دلیل پیشنهادی که از اروپا دارد باید 
خانواده اش را در جریان پیشنهاد پرسپولیس قرار 
دهد. با این حال دلبری در توضیح روند مذاکراتش 
با برانکو به ورزش سه گفت: »در امارات دو جلسه 
با آقای برانکو داشتیم. صحبت های خوبی مطرح 
شد و همان طور که آقای درویش نیز عنوان کرد، 
ایشان همه چیز را منوط به صحبت با خانواده شان 
کرد و البته برخلاف بحث ها و شایعات شکل گرفته 
هیچ بحث مالی پیش نیامــد.« او ادامه داد: »ما 
پیشــنهاد همکاری خودمان را برای یک فصل و 

نیم به ایشان دادیم .

پیشنهاد همکاری 
خودمان را برای 
یک فصل و نیم به 
ایشان دادیم و حتی 
گفتیم مشکلی 
برای عقد قرارداد 
به مدت دو فصل 
و نیم نیز نخواهیم 
داشت.

پرسپولیس امروز منتظر پاسخ برانکو
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دولت سیزدهم، ایران را به کارگاه مدرسه سازی تبدیل کرددولت سیزدهم، ایران را به کارگاه مدرسه سازی تبدیل کرد

آنچه موجب آلودگی هوا می شــود قطعاً مدارس نیستند اما در 
این میان دیوار مدارس کوتاه تر بوده و اولین تصمیم مســئولان 
ذیربط، تعطیلی مدارس است. با توجه به تشدید آلودگی هوا در 
پایتخت و مجازی شــدن گاه و بیگاه آموزش چه تلاشی می شود 

تا دانش آموزان کمترین آسیب آموزشی ببینند؟
آنچه می تواند این مســأله را حل کند، ابتــدا اهتمام دولت ها به 
اجرای قانون هوای پاک و دیگری اصلاح رویکردشان در مواجهه 
با وقوع آلودگی اســت. خوشــبختانه موضوع تعطیلی مدارس 
جایش را به غیرحضوری شدن مدارس داده است. ما از تابستان 
بخشنامه آموزش تلفیقی را با ۲ هدف ارائه کردیم: هدف نخست 
که هدف دائمی بوده، این اســت که ساعات قابل توجهی از وقت 
بچه ها در فضای مجازی می گذرد. ما از معلمان خواسته ایم برای 
دانش آموزان در شبکه شاد تکالیفی بگذارند یا بخشی از آموزش 
غیرحضوری را با اســتفاده از برنامه های کمک آموزشــی ارائه 
دهند. عموماً تعداد دانش آموزانی که در »شــاد« هستند غیر از 
ایام غیرحضوری بین ۷ تا ۷.۵ میلیون نفر به شــکل روزانه است. 
این نشان می دهد استقبال دانش آموزان بویژه دخترها از شبکه 

آموزشی شاد و امکانات آن قابل اعتناست.
وقتی پیش بینی آلودگی هــوا را کردیم، یکی از اقدامات این بود 
که نامه ای به رئیس ســازمان حفاظت از محیط زیست نوشتم و 
از وی خواســتم که آیا الگویی از روزهای آلوده فصول مختلف را 
دارید که از هم اکنــون پیش بینی کرده و فعالانه و کنشــگرانه 
برای آن برنامه ریزی کنیم؟ زیرا نمی خواســتیم ساعت ۱۰ و ۱۱ 
شب مردم از طریق تلویزیون متوجه غیرحضوری شدن مدارس 
شــوند. آموزش و پرورش هم در این زمینه نقشی ندارد، زیرا در 
آن ســاعت بسیاری از خانواده ها در اســتراحت اند و وقتی صبح 
زود از خــواب بیدار می شــوند تازه متوجه غیرحضوری شــدن 

مدارس می شوند.
در نهایت دستوری که برای آلودگی هوا و آموزش مجازی صادر 

شده چیست؟
در این دوره ما بخشــنامه آموزش های تلفیقی را با رویکردهای 
عملگرایانــه و واقع بینانــه تدویــن و ابلاغ کردیــم. طبق این 
بخشنامه دانش آموزان فقط دو ســاعت در کلاس درس آنلاین 
حضور خواهند داشــت. یعنی گروه متوســطه اول دو ساعت )۴ 
کلاس نیم ساعته(، متوســطه دوم و گروه ابتدایی هم دو ساعت 

کلاس آنلاین خواهند داشت.
بدین ترتیب بــه گونه ای برنامه ریزی کردیــم که دانش آموزان 
متوســطه در نوبت صبــح و دانش آمــوزان ابتدایــی در نوبت 
بعدازظهر کلاس داشته باشــند. به دو دلیل اینگونه برنامه ریزی 
شــد، اول اینکه بیش از دو ســاعت آموزش های غیرحضوری، 
اثربخشی پایینی خواهد داشت، دلیل دوم این است که مادرانی 
که شاغل هستند وقت آزادتری برای آموزش در نوبت بعدازظهر 
و کنــار فرزندان خود ندارند. اگرچــه کلاس های درس به جای 
تعطیلی، غیرحضوری شــد، اما مــا معتقدیم نبایــد این اتفاق 
بیفتد و رئیس جمهور هم دســتور مؤکد دادند که باید آیین نامه 
به گونه ای تدوین شــود که آموزش و پــرورش نقش جدی در 
تصمیم گیری داشته باشد. لیکن کلاس های غیرحضوری برقرار 
است و ارتباط دانش آموزان با کتاب، درس و مدرسه قطع نشده 
است. اثر تعطیلی کامل بســیار مخرب است ولی در حال حاضر 
دانش آموزان از فضای شــاد اســتفاده می کنند. امــروز به من 
گزارش داده شد که در چند روز و در شهرهایی که با آلودگی هوا 
مواجه بودیم، حدود ۱۲ میلیون دانش آموز از اپلیکیشــن شــاد 

استفاده کرده اند.
مســأله ای که در کشــور وجود دارد، این اســت کــه موضوع 
بهره گیری هدفمند و هوشــمند از فضای مجازی باید در دستور 
کار قــرار گیرد. همچنین نهادهای دیگــر باید به کمک آموزش 
و پرورش بیایند. شــبکه دانش آموزی شــاد را یکی از اپراتورها 
حمایت می کنــد و هیچ بودجه ای حتی یــک ریال هم برای آن 
در نظر گرفته نشــده و این اپراتور مســئولیت پذیرانه این کار را 

دنبال می کند.
شــاید به دلیل اینکه بودجه ای برای شــاد در نظر گرفته نشده ، 

سرعت این برنامه و عملکرد آن پایین است؟
یک دلیل آن این اســت که حجم ترافیک بالاســت، برای شاد 
الان ۳۲۰ ابرســرور دارند و مجبور شدند ۸۰ ســرور دیگر را از 
جای دیگری ســریعاً بر این مدار اضافه کنند تا بتوانند خدمات 
را به دانش آموزان بدهند. برای رفع کندی شــاد، اقداماتی انجام 
شد ضمن اینکه نســخه جدید شاد رونمایی شده و این برنامه به 
نسبت سال گذشته امکانات بهتری دارد. ترافیک شاد در زمانی 
که هــوا آلوده بوده، ششــم آذر ۵۴۰ ترابایــت، هفتم آذر ۵۴۹ 
ترابایت و روز هشــتم آذر، ۵۱6 ترابایت بوده اســت. در برخی 
از روزها که ما مســأله آلودگی هوا را نداشــتیم مانند ۲۹ آبان، 

ترافیک 6۱۳ ترابایت و در ۳۰ آبان 6۱۴ ترابایت بوده است.
همچنیــن در ۱۴ آذر بیش از ۱۱۰۰ ترابایــت ترافیک مصرفی 
شــاد تماماً رایگان بوده و این جزئی از توســعه عدالت آموزشی 

است.
میزان کاربران شاد در بعضی از روزها مانند ۲۳ آبان ۱۰میلیون 
و ۳۰۴ هــزار نفر بوده اســت. علاوه بر آن، به طــور همزمان در 
شــبکه شــاد یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر به صورت سراســری 
برخط هســتند. وقتی که ایــن چند روز هوا آلوده شــد، میزان 

کاربران همزمان تا سه میلیون نفر هم رسید.
ســال گذشــته دانش آمــوزان مــا بیــش از ۳۰ روز آموزش 
غیرحضوری داشــتند، امســال برای اینکه این اتفاق نیفتد چه 

برنامه ای دارید؟
طبق دســتور صریح رئیس جمهور، دســتگاه ها باید فوراً برای 
تعطیلی آلاینده ها بسیج شــوند. همچنین باید آیین نامه اصلاح 
شود. باید تعیین شــود که کارخانه تعطیل شود یا مدرسه؟ این 
تصمیم دو نــگاه دارد، یک نگاه آینده و یک نــگاه هم اکنون را 
می بینــد. آن نگاهی که آینده را ببیند می گوید آینده این بچه ها 
مهم تر اســت. دولت ســیزدهم نشــان داده که مصالح کشور را 
به منافع خود دولــت ترجیح می دهــد و در مواقعی تصمیمات 
ســختی گرفته اســت. گمان من این اســت که اگر آیین نامه ها 
اصلاح شود، ما رویکردمان را از غیرحضوری کردن مدرسه ها به 
ســمت کاهش فعالیت برخی از کارخانجاتی می بریم که موجب 

آلودگی هوا شده اند.
 مجموع معلمان جذب شده در آموزش و پرورش در سال جاری  

از کجا تأمین شدند؟
قریب بــه ۵۵۰۰ نفر از بهتریــن معلمان مــدارس غیردولتی 
که میانگین پنج تا ۱۰ ســال ســابقه کار داشتند در آموزش و 
پرورش استخدام شــدند و اینها همه حرفه ای بودند. نزدیک به 
سه هزار نفر از فارغ التحصیلان پیشین دانشگاه ها که به عنوان 
نیروی خریــد خدمات بین یک تا ۱۰ ســال بــود که خدمت 
می کردند، استخدام شــدند. در این میان تعدادی از نیروهای 
نهضتی که ســال ها منتظر بودند استخدام شوند ولی مسیر آنها 
بسته شده بود از مسیر آزمون های ما استخدام شدند. بنابراین 
صلاحیت حرفه ای به حد قابل توجهی در کار مورد تأکید بوده 
اســت. به علاوه اینکه امسال اداره اســتخدامی یک کف نمره 
گذاشــته که آن کف نمره معادل کســب یک رتبــه در قانون 
رتبه بندی اســت. معتقدم بهترین معلمانی که می توانســتیم 
انتخاب کنیم همین معلمان ســال ۱۴۰۲ هســتند؛ هم به این 
دلیل کــه معلمان امســال از میان جمعیت وســیعی انتخاب 
شــدند و هم از این نظر که امســال نظام ســنجش صلاحیت، 
یک کار حرفه ای و چند ســاعته انجام داده است. علاوه بر این، 
مطلوب ما این است که افراد یک سال فراتر نیز آموزش ببینند. 
بحث آموزش یک ســاله معلمان به هیچ وجه رها نشــده است و 
تمام این افرادی که اکنــون معلمی می کنند در حال گذراندن 
دوره های معلمی هســتند. اگر آنها این دوره را نگذرانند اصلًا 

استخدام قطعی نخواهند شد.
آیا این رویه درست است که یک معلم همزمان در حال آموزش 
دیدن است و آموزش او تکمیل نشده، بخواهد یک کلاس درس 

را مدیریت کند؟
مطلوب این است که این طور نباشد، به همین خاطر و با توجه به 
اینکه در سال ۱۴۰۳ استخدام ها وسیع خواهد بود، از هم اکنون 
فرایند برنامه ریزی  آغاز شــده و پیش بینی و اهتمام ما و سازمان 
امور اســتخدامی این است که این طرف ســال آزمون بگیریم و 
تا قبل از ماه مبــارک رمضان کار را تمام کنیم. همچنین تا ۷۰۰ 
ساعت به معلمان آموزش بدهیم و سپس آنها را به کلاس درس 
بفرســتیم. اینکه معلمان پیش از کلاس رفتن آموزش حرفه ای 

ببینند در یک دهه گذشته بی سابقه است.

توجه ، حمایت و پیگیری برخی مسئولان ومتولیان امورفرهنگی وهنری وسینمایی، سبب 
ایجاد انگیزه و علاقــه روزافزون هنرمندان متدین ومتعهد حرفه ای وجوانان مســتعد برای 
ساخت آثار تاریخی ودینی و مذهبی و گسترش چشمگیر روند تولید این نوع آثار درقالب های 
مستند، داستانی، نمایشی، پویانمایی و فیلم های سینمایی و سریال های تلویزیونی درکشور 
شده و رضایت عمومی بخصوص خانواده ها را به همراه دارد. با آنکه تولیدات مستند وانیمیشن 
دراین عرصه، پررنگ ترازســایرتولیدات هنری مذهبی، جلــوه کرده اند ولی به موازات تولید 
این نوع آثار، تولید فیلم ها وســریال های ســینمایی، داســتانی وتلویزیونی هم رشد وارتقا 
یافته و مســیر صعود را طی می کند. تازه ترین اثردینی، مذهبی و تاریخی که این روزها پرده 
سینماهای کشور رامزین کرده است، فیلم خوب و بامحتوا ومعنامحور »اخت الرضا« ساخته 
ارزشمند و خوش ساخت سید مجتبی طباطبایی است که با یاری جمعی از هنرمندان کاربلد 
و توانا آن را برای سازمان ســینمایی حوزه هنری تولید کرده است. بخش زیادی ازاین اثر در 
شهرک مجهزســینمایی »نور«که ویژه تولید آثار دینی و مذهبی ساخته شده، فیلمبرداری 
شده است. شــهرک مهمی که به رغم امکانات فراوان، متأسفانه درحد قابلیت های فراوانش، 
مورداستفاده هنرمندان وتولید فیلم ها وسریال های دینی قرارنمی گیرد. فیلم سینمایی اخت 
الرضا راوی جذاب وتماشایی و متقن و مستند سفر تاریخی حضرت معصومه )س( ازمدینه به 
قم است. گرچه این اثرازنظر ژانری به گونه شخصیت محور خانوادگی و اجتماعی نزدیک است، 
اما روایت گویی های تاریخی از فرازهایی از سفر کریمه اهل بیت )س( و رویدادهای فیلم، آن 
را به آثارتاریخی بیشترمتمایل کرده است. مصطفی نیکزاد در مقام فیلمنامه نویس، پژوهش 
دامنه داری را برای نگارش آن انجام داده است. انطباق با اسناد تاریخی ومذهبی، وفاداری به 
رخدادهای تاریخی، خلق شخصیت های آشنا و باورپذیر وداستان سازی پذیرفتنی، نمایانگر 
پژوهش و نوشــتارخوب فیلمنامه است. تصویرسازی های مناســب، کارگردانی متفکرانه، 
فضاســازی ها وبازی های خوب که در خدمت انتقال مضامین فیلم هدایت شده اند، ازجمله 
امتیازهای اخت الرضا اســت. این فیلم مذهبی با مشارکت آستان مقدس حضرت معصومه 
)س( و مجموعه شبکه های کربلا»عتبه حسینی«ساخته شده وحاصل نگاه وکوشش باورمند 
سینماگران جوان وبااســتعدادی است که کوشیده اند، برشی از زندگی وسفر و جایگاه والای 
انســانی، معنوی، عرفانی و اخلاقی بانوی کرامت را به تصویر درآورند و استقبال تماشاگران و 
دوســتداران اهل بیت)ع( و سینما دوستان از این فیلم با محتوا، نشانگر توفیق سازندگان آن 
است. بعداز فیلم محمد)ص( به کارگردانی مجیدمجیدی که توانست خانواده های متدین را 
به سالن های سینما بیاورد وسایه سنگین فیلم های سطحی و بازاری را برای مدتی ازسرسینما 
کوتاه کند وپیام های الهی واسلامی فیلم را به نسل جوان منتقل کند، اکنون فیلم اخت الرضا 
آن مسیررا می پیماید وپرچم سینمای معناگرای دینی را دردست دارد. امید که موفقیت های 
این فیلم تأثیرگذار، عاملی شــود بــرای تثبیت جریان تولید ونمایــش آثاردینی ومذهبی 
درســینما واین جریان با همت جوانان اندیشمند ومتدین و ســینماگران حرفه ای ومتعهد 

ادامه یابد.

کودکان غزه این روزها سخت ترین شــرایط زندگی خود را تجربه می کنند و اگر بگوییم آنها 
مظلوم ترین کودکان روی زمین در زمانه ما هســتند اغراق نکرده ایم. شهادت هزاران کودک 
فلســطینی در حملات وحشیانه رژیم صهیونیســتی به نوار غزه، گواه صادقی بر مظلومیت 
این کودکان بی دفاع اســت کــه در بمباران های بی وقفه و اخیــر رژیم کودک کش و غاصب 
صهیونیستی از دنیای شــیرین و رؤیایی کودکی جدا گشته و مانند برگ های نازک و لطیف 
گل در بهــار زندگی خود به یکباره لحظه حزن انگیز خزان را تجربه کرده اند. یاد و خاطره این 
کودکان مظلوم و بی دفاع هرگز از دل و جان انســان های آزاده، از جمله هنرمندان در گوشه 
و کنار جهان بیرون نخواهد رفت و تا دنیا دنیاســت از مظلومیت این کودکان خواهند گفت و 
نوشت تا نام پرافتخارشان همواره مانا و پایدار بماند. از مثال های روشن در این زمینه، می توان 
به کوشش گروهی از شــاعران کودک و نوجوان در کشورمان اشــاره کرد که اشعاری برای 
کودکان غزه سروده و در یک مجموعه منتشر کرده اند. کتاب»خواهرم پرنده شد« مجموعه 
شــعر برای کودکان غزه به کوشش بابک نیک طلب اســت که با تصویرگری حدیثه قربان و 
عاطفه ملکی جو از ســوی انتشــارات کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان منتشر شده 
است. در این مجموعه، دوازده شعر کودک برای کودکان غزه از شاعران نام آشنای حوزه شعر 
کودک گردآوری شــده که همگی با رویکرد همدلی با کودکان مظلوم غزه سروده شده و در 
آنها، به مضامین آشنا و اغلب غم انگیز برای کودکان فلسطینی، مانند لحظه های اضطراب آور 
بمباران شهر و محله، تخریب خانه ها، شهادت اعضای خانواده یا دوستان و آشنایان و در نهایت 
آوارگی و زندگی در اردوگاه اشــاره شده اســت. اگر بخواهیم از شخصیت های راوی مانند در 
شــعرهای این کتاب یاد کنیم، اغلب این شعرها راویان یا شــاعرانی از جنس کودکان ایرانی 
دارد که با زبان شــعر، احساسات و عواطف خود را با کودکان فلسطینی در میان می گذارد. به 
عنوان مثال، در شعر »تمام ابرها« ســروده محمود پوروهاب، مضمون شعر، احساسات یک 
کودک ایرانی برای یک کودک غزه اســت: »نمی دانی چه شــب هایی/ برایت من دعا کردم/ 
نشستم گوشــه ای غمگین/ برایت گریه ها کردم/ من اینجا و تو در آنجا/ دلم اما کنار توست/ 
نمی دانی چه اندازه/ دل من بی قرار توست/ تو آنجا، توی اشک و خون/ تمام ابرها، آهت/ چگونه 
می توانم من/ بخوابم لحظه ای راحت/ بدون شهد لبخندت/ ندارد زندگی مزه/ تو را من دوست 
می دارم/ تو را ای کودک غزه« در این شــعر کوتاه که از زیباترین اشــعار مجموعه حاضر هم 
محسوب می شــود نوعی همدلی و پیوند عاطفی ناگسستنی بین کودک ایرانی در این سو و 
کودک جنگ زده غزه در آن سوی جغرافیای خاکی احساس می شود. کودک ایرانی، غم ها و 

شادی های کودک غزه را غم ها و شادی های خود می داند.

 اخت الرضا؛هنرمندان برسرسفره»
کریمه اهل بیت

خواهرم پرنده شد


